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Zile hotârîtoare  
pentru viitoarea recolta

Reuşita campaniei agricole de 
toamnă este condiţionată, fără îndo- 
ială, de modul cum se organizează 
munca, de eforturile pe care le de
pun în aceste zile lucrătorii de pe 
ogoarele Judeţului nostru. în conse
cinţă, fiecare acţiune întreprinsă în 
fermele agricole, în brigăzile de 
cîmp din C.A.P. şi în cadrul secţii
lor întreprinderilor pentru mecani
zarea agriculturii trebuie să aibă la 
bază o cît mai justă corelare a sar
cinilor cu forţele şi mijloacele de 
care dispun unităţile, pentru ca în
tregul volum de lucrări să poată fi 
realizat într-un timp cît mai scurt.

Un stadiu mei avansat al lucrărilor 
s-a înregistrat tocmai în acele unităţi 
în care s-a acordat întreaga atenţie 
bunei organizări a muncii, mobili
zai ii lucrătorilor şi a masei de coo
peratori la strînsul recoltei, la  buna 
folosire a tractoarelor, maşinilor de 
recoltat şi semănat. Astfel, la Apol- 
du de Sus lucrătorii din fermele în
treprinderii agricole de stat, folosind 
Ia întreaga capacitate utilajele agri
cole, au reuşit ca într-un timp re
lativ scurt să însămînţeze 51 hec
tare cu orz. In afară de aceasta, o 
suprafaţă de peste 250 hectare, din 
totalul de 540, ce urmează să iie 5n- 
sămînţată în această toamnă, este 
deja pregătită. După cum ne-a in
format inginerul loan Truţă, directo
rul unităţii, încă de duminică la fer
mele din Păuca, Boz şi Ápold, con
duse de ing. Gheorghe Banu şi teh
nicienii Drăghici Drăghici şi Petru 
Vineş, a început însămînţatul griu
lui. în ziua aceea au fost însămînţa- 
te peste 20 de hectare cu grîu. De
oarece o parte din păioase vor fi 
însămlnţate după plante premergă
toare care sínt încă în cultura, ' s-a 
impulsionat ritmul recoltării carto
filor. De pe 50 de hectare a şi fost 
adunată recolta.

Rezultate bune s-au obţinut şi în 
alte întreprinderi agricole de stat, cît 
şi în numeroase cooperative agri
cole de producţie. Se cere să amin
tim aici modul judicios în care a 
fost organizată activitatea în coope

rativa agricolă de producţie din 
Axente Sever, atenţia cu care comi
tetul comunal de partid şi consiliul 
popular comunal de aici urmăresc

Raid
anchetă

făcător. Şi aceasta pentru că preşe
dinţii, brigadierii şi specialiştii din 
aceste unităţi, considerînd probabil 
că mai este timp suficient, lasă ca 
lucrurile să se desfăşoare de la sine. 
La rîndul lor, nici comitetele comu
nale de partid, nici consiliile comu
nale populare nu acordă atenţia cuve
nită lucrărilor din campanie. Cum alt
fel s-ar putea explica, bunăoară, situa
ţia din cooperativa agricolă de pro-
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CORUL „GHEORGHE 
DIMA“ REPETA

Sub conducerea artistică a dirijori
lor Gheorghe Şoima, Eliodor Rău, 
Iorgu Sandu, Ion Arsin şi Vicenţiu 
Fîntînă, corul „Gheorghe Dima“, re
organizat sub egida Comitetului de 
cultură şi artă al municipiului Sibiu, 
îşi reia activitatea. Repetiţiile au loc 
în fiecare miercuri şi vineri, la ora 
19,30, în localul Şcolii populare de 
artă din Sibiu.

Avînd ca prim obiectiv participarea 
la „Săptămîna culturii şi artei sibie- 
ne“, corul a intrat în repetiţii cu lu
crările „Mama lui Ştefan cel Mare* 
de Gheorghe Dima şi „Lumină şi 
vreri de pace" de Gheorghe Şoima.

Pe teme ale artei populare dm judeţul nostru

G e n e z ă  ş i  e x e g e z ă
Manifestările artei populare — pe 

plan material şi spiritual —  cunosc, 
în anii de înflorire social-economică 
a patriei noastre, o largă şi prodi
gioasă descătuşare. Reabilitarea va
lorilor artistice, păstrate pînă nu de 
mult în tainiţele sufletelor, sau în 
lăzile de zestre, dezvăluie metafo
ric, testamentul spiritual la care au 
ostenit înaintaşii. Aceste relicve, 
prezenţe viabile, în care se obiecti
vează sentimentele şi ideile genera
ţiilor, atestă dăinuirea prin vremuri, 
materializată în cîntul şi jocul popu
lar, în baladă şi doină, în cromatica 
şi decoraţia portului, în etosul popu
lar.

A cest fond bogat de structuri tra
diţionale, cernute prin sita veacu
rilor, oferă un vast material de cer
cetare şi reconstituiri social-istorice 
care reclamă competenţă ştiinţifică 
şi discernămînt creator.

„Cercetătorul trebuie să cuprindă 
în cîmpul lui de observaţie şi ac
tualitatea şi trecutul; mintea lui tre
buie să fie veşnic gata să cunoască 
şi ce se întîmplă şi ce s-a întîmplat 
altădată, pentru că nimic nu poate 
fi pătruns în toate tainele lui dacă 
e izolat în timp, ca şi în spaţiu; 
faptele de azi pot fi mai bine înţe
lese  dacă le cunoaştem pe cele din 
timpurile îndepărtate, după cum tre
cutul ne apare mai limpede la lumi
na prezentului. între ce este şi ce 
a fost, mintea noastră trebuie să în
tindă mereu punţi de lumină — şl 
numai cine înţelege aceasta este a- 
devărat om de ştiinţă; ceilalţi, care 
nu văd decît o parte mică din utili
tatea de fapte, care iau în seamă ori

desfăşurarea lucrărilor, aducînd o 
importantă contribuţie la înlăturarea 
greutăţilor care se ivesc şi la sta
bilirea celor mai eficiente măsuri. 
Este important de menţionat că în 
afară de mobilizarea unor forţe spo
rite la recoltatul culturilor (cartofi, 
sfeclă de zahăr, struguri etc.) s-a 
pus un accent deosebit pe utilizarea 
întregii capacităţi de producţie a 
tractoarelor şi maşinilor agricole. 
Luni, cînd am vizitat această unitate, 
existau eliberate peste 200 de hec
tare. Cele 11 tractoare se aflau în 
plină activitate. Cinci erau la arat, 
două la însămînţat, unul la tăvălu
gii. două la însilozat şi unul la 
transportat cînepă. De altfel, însămîn- 
ţatul orzului de toamnă (pe 50 hec
tare) se terminase, maşinile trecînd 
în tarlalele destinate, culturii griului.

Spuneam că un rol important în 
buna desfăşurare a lucrărilor îl arc 
organizarea muncii şi mobilizarea în
tregului potenţial productiv al unită
ţilor. Aminteam, de asemenea-, cît 
este de eficace munca comitetelor 
de partid şi a consiliilor populare 
comunale care au înţeles să-şi pună 
In  .centrul acti\pLjitii.. realizarea sar£i-„ 
pilor din actuala campanie. Din. pă
cate însă, nu peste tot lucrurile stau 
aşa. în multe din cooperativele agri
cole de producţie lipsesc tocmai a- 
ceşti factori care să dea impulsul 
necesar lucrărilor. Rezultatul nu este 
greu de presupus. Ritmul în care se 
desfăşoară recoltările, pregătirea te
renului şi însămînţările este nesatis-

T a Ferma mixtă nr. 6 din Slimnic, insilozarea porumbului e în toi. 
Pînă în prezent au fost insilozate peste 1 300 tone masă verde

Se poate acţiona mai 
hotărit in folosirea 
judicioasă a metalului

In întreprinderile industriale, ca 
urmare a indicaţiilor date de către 
partid, se desfăşoară cu intensitate 
acţiunea de creştere a eficienţei 
economice a activităţii lor. Pentru 
aceasta, în cadrul acţiunii de orga
nizare ştiinţifică a producţiei şi a 
muncii, în urma studiilor între
prinse, s-au prevăzut măsuri con
crete în descoperirea şi valorificarea 

TtftorveîhT existente, folosirea 'judi
cioasă a materialelor şi materiilor 
prime, îmbunătăţirii parametrilor 
funcţionali ai maşinilor şi utilajelor. 
Toate acestea au făcut ca pentru 
anul curent, bazaţi pe experienţa 
anului precedent, colectivele de 
muncă să-şi stabilească angajamente 
concrete în ceea ce priveşte înde
plinirea şi depăşirea sarcinilor de 
plan, în obţinerea de economii şi 
beneficii suplimentare. în urma e- 
fortului depus multe colective de 
muncă se pot mîndri cu rezultatele 
obţinute in această direcţie. Că ac
ţiunea de creştere continuă a efi
cientei economice este îmbrăţişată 
cu mult interes de către toate în

treprinderile judeţului nostru o de
monstrează şi rezultatele obţinute în 
îndeplinirea angajamentelor luate, 
în acest sens amintim şi rezultatele 
colectivului de la uzina „Autome- 
canica" din Mediaş.

Realizările obţinute aici reflectă 
oare posibilităţile de care dispune

La uzina
„Automecanica“ Mediaş

întreprinderea? Iată o întrebare care 
ne-a condus la o analiză a acestor 
aspecte. Fără a mai aminti de fap
tul că pentru anul în curs colecti
vul întreprinderii s-a angajat să dea 
peste plan 8 milioane lei la valoa
rea producţiei globale şi marfă, este 
de ajuns să arătăm că în urma unei 
analize făcute la timpul potrivit, s-a 
ajuns la concluzia că se pot obţine 
peste plan economii şi beneficii în 
valoare de 850 000 le i fiecare. Din 
situaţia urmăririi angajamentelor 
luate încheiată pe 8 luni, reiese că 
s-au realizat 438 000 lei economii şi 
numai 100 000 lei beneficii peste 
plan. De aici se naşte şi întrebarea: 
reuşeşte colectivul acestei întreprin
deri ca în cele 4 luni rămase să se 
achite de angajamentul anual luat?

Realizări ceva mai bune au fost 
obţinute în economisirea metalului, 
unde din 40 tone angajament anual 
s-au realizat, în cele 8 luni, peste 
34,6 tone, o situaţie care va permite 
realizarea integrală a sarcinii pre
văzute în această direcţie. Merită 
amintit efortul depus în găsirea ce
lor mai bune metode şi căi pentru 
ca metalul să fie folosit cit mai ju
dicios. La atelierul de forjă, de pil
dă, s-a trecut de la forjarea manua
lă la cea în matriţe închise, ceea 
ce va aduce o economie de 4—5 
tone metal anual, iar prin reproiec- 
tare se obţin însemnate economii. 
Aşa de exemplu, la cisterna pentru 
combustibil prin reproiectarea caza
nului s-au eliminat părţile laterale 
ale acestuia, la autostropitoarea cu 
plug şi perie s-a construit un alt 
plug, care prin natura sa construc
tivă îndeplineşte funcţiile ambelor

pluguri existente anterior, la auto- 
vidanjeuie au fost modificate cutiile 
laterale şi tot la acest produs gule
rul domului a fost înlocuit cu ta
blă de 16 milimetri, în loc de 
20 mm. Toate acestea, precum şi 
croirea judicioasă a tablei aplicată 
de muncitorii Constantin Cristescu şi 
Dorin Chirilă, stabilirea unei noi teh 
nologii la fabricarea dubei pentru 
pâine, propusă de tehnicienii Florea 
VdSia şi Daniel Piters au dus la 
obţinerea unor însemnate economii 
de metal.

Dacă în vasta acţiune de folosire 
judicioasă a metalului au fost în
registrate unele succese nu se poate 
afirma că la „Automecanica" au fost 
epuizate toate rezervele, că aici nu 
şi-ar mai găsi loc îmbunătăţirea în 
continuare a consumului. Ca dovadă 
este situaţia găsită la serviciul 
C.T.C. al uzinei. Din discuţiile avute 
cu loan Puiu, tehnician C.T.C., pre 
cum şi din situaţia existentă pe cele 
8 luni ale anului desprindem cîteva 
aspecte. La turnătoria do fontă, de 
pildă, în perioada amintită au fost 
rebutate piese ce reprezintă 0,13 la 
sută din producţia totală a secţiei, 
la cea de neferoase rebutul a fost 
de 0,08 la sută, iar la sectorul de 
prelucrări mecanice de 0,03 la sută. 
Dacă am mai adăuga şi diversele 
piese ca geamuri, parbrize, broaşte, 
uşi etc. care au fost stricate pe par
cursul procesului tehnologic valoa
rea materialelor rebutate se ridică 
la aproape 16 000 lei. Dar nu va
loarea este cea mai reprezentativă 
în acest caz, ci faptul că în secţii 
şi sectoare se mai simte încă lipsa
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Un anume soi de prudenţă ne-a 
făcut să nu ne ralicm părerii celor dis
puşi, cu prea multă uşurinţă, să 
acorde calificative maxime aprovi
zionării cu rechizite şcolare a celor 
cinci librării din Sibiu. E încă per
fect de valabil proverbul nostru 
conform căruia „toamna se numără 
bobocii". Intervenţia de astăzi este 
cauzată, poate, tocmai de nedorita 
actualitate a străvechii zicale. Pen
tru cazul în speţă bobocii pot fi 
lesne înlocuiţi cu caietele!

Ne-am postat în faţa raioanelor de 
papetărie a trei librării aflate în 
plin centru al Sibiului. Intrăm în 
vorbă cu un grup de tineri pe care 
uniformele îi identifică a fi elevi 
ai unor şcoli generale.

— Ce vreţi să cumpăraţi?
Ehe! zîmbeşte un băiat cu faţa 

smeadă am vrea noi să cumpă
răm, ar nu au . . .

— Ce anume?
— Sînteţi de la ziar?
— . . .  Să zicem.
— Ei bine, de la Începerea şcolii 

căutăm caiete „vocabular", dar nu 
se găsesc nicăieri. Nici caiete cu 
pătrăţele nu se  găsesc.

Credem că nu mai are nici un 
rost să demonstrăm utilitatea acestor’ 
caiete pentru cursurile şcolare! . . .  
Ne adresăm de aceea vînzătorilor: 

— E adevărat că nu aveţi caiete 
de aritmetică?
. — E foarte adevărat. N-avem.

şcolar, a găsit această foarte cunos
cută librărie fără toate aceste lu
cruri absolut necesare procesului de 
învăţămînt. La 20 septembrie a.c. li
brăria primeşte, în sfîrşit, . . .  380bu
căţi din toate soiurile de caiete po
menite.

Un creion, un caiet şi o notă 
de recepţie a neglijenţelor!

Răspunsul e prompt?, corect, dar, 
oricît de amabil ar fi tonul vînză
torilor, el nu ţine locul unui c&iet 
de aritmetică, nici al unui „vocabu
lar", caiet de muzică, caiet de de
sen pentru geografie, nici de coperţi 
din vinilin despre care ni se spune 
că sínt foarte solicitate de elevi şi 
chiar de profesori.

Verificăm afirmaţiile cu cifrele din 
dosarele care păstrează evidenţa Li
brăriei nr. 1. 16 septembrie, ziua în
ceperii cursurilor din actualul an

Cantitatea este pur şi simplu ..  . 
„suflată" în treizeci de minute de la 
punerea în vînzare. Şi atunci? Atunci, 
fiecare din cei care n-au reuşit 
să-şi procure măcar un exemplar nu 
se pot declara altfel decît nemul
ţumiţi de serviciile librăriei.

Rămînem, pentru a mai încerca să 
a.flăm cine se face vinovat de a- 
ceastă ciudată înţelegere a bunului 
mers al activităţii şcolare. Aflăm 
astfel, cu stupoare, că aproviziona
rea cu rechizite şcolare se  face o

dată cu însemnate cantităţi metalice 
de cratiţe, cazane de baie şi căru
cioare pentru copii, adică de I.C.S. 
Metalo-chimice Sibiu şi nu de un 
centru specializat, cum omeneşte ar 
fi fost de aşteptat. Şi mai de neînţe
les, buna aprovizionare a tineretu
lui şcolar este condiţionată, imagi- 
naţi-vă cărui fapt? Găsirii unui local 
corespunzător pentru birouri şi de
pozit . . .

Este, intr-adevăr, foarte jenant să 
admiţi că în locul banalelor caiete 
de aritmetică, al caietelor pentru 
geografie şi limbi străine, pe nota 
de recepţie a librăriilor din Sibiu se 
menţionează neglijenţe tocmai acum 
la început de an şcolar.

Nefiind vorba de cine ştie ce gro
zăvie, ne exprimăm încrederea că 
serviciul de resort din cadrul I.C.S. 
Metalo-chimice Sibiu va găsi răga
zul necesar (şi obligatoriu!) pentru 
a umple golurile semnalate în libră
riile oraşului. Vom reveni de aceea 
peste cîteva zile pe această temă, 
în speranţa să putem relata o altă 
stare de fapt.

MARIUS yiNTILA

F estiv ita tea  d es
chiderii activ ită ţii 
extraşcolare  
în judeţul Sibiu

Formarea şi educarea tinerei ge
neraţii — viitorul patriei noastre so
cialiste — constituie o preocupare 
de cea mai mare însemnătate a par
tidului şi statului nostru, a întregii 
societăţi.

Activitatea în afară de clasă şi 
exlraşcolară din licee, şcoli profe
sionale şi tehnice este concepută, 
organizată şi desfăşurată de organi
zaţiile U.T.C., cu sprijinul direct al 
conducerii şcolilor, al profesorilor 
diriguiţi, al tuturor cadrelor didac
tice.

Anul acesta, deschiderea activităţii 
extraşcolare în şcolile mari din ju
deţul nostru se va face în mod festiv 
la nivel de oraşe şi municipii în da
ta de 29 septembrie 1968, dînd o 
amploare şi un impuls deosebit a- 
cestor activităţi. Deschiderea constă 
în activităţi cultural-sportive, cum 
sínt: defilarea şcolilor cu fanfara, 
jocuri sportive, activităţi culturale 
— cor, dansuri, solişti-recitări, ur
mate de dans.

Ne exprimăm convingerea că toate 
şcolile vor depune cele mai mari 
eforturi pentru reuşita acestei ac
ţiuni de amploare, constituind ast
fel, un exemplu pentru viitoarele ac
ţiuni.

S. ELISCHER
şefa comisiei şcoli generale şi 
licee a Comitetului judeţean 

U.T.C. Sibiu

numai prezentul, ori numai trecutul 
— aceia sínt ■ „jumătate-învăţaţi", ca 
„jumătate-oameni" despre care vor
besc basmele". (O. Densuşianu — 
Folclorul. Cum trebuie înţeles).

De aici, necesitatea unor idei că
lăuzitoare, pentru creatorii de artă 
populară, care să evite pendularea 
între izvorul bogatei tradiţii a crea
ţiei artistice şi a meşteşugurilor ar
tistice populare şi dorinţa de a im
prima operelor un caracter diferit 
de ceea ce se producea în trecut, 
corespunzător cerinţelor vieţii noi. 
Dacă aspiraţia către frumos nu este 
educată şi cultivată, conform cu ce
rinţele amintite, ea poate aluneca pe 
făgaşul stilizării desuete, sau a igno
rării arbitrare a specificităţii. Oare 
se depun într-adevăr toate eforturile 
pentru a sprijini, a satisface şi per
fecţiona cerinţele estetice mereu 
crescînde ale omului zilelor noastre?

în intenţia elucidării acestor de
ziderate ne-am adresat unor cerce
tători autorizaţi ai artei populare din 
judeţul nostru, solicitîndu-le părerile 
în sensul celor de mai sus.

Referindu-se la metodica culegerii 
de da.tini, obiceiuri, cîntece şi jocuri 
populare, Corneliu Dragoman — un 
pasionat al folclorului — apreciază 
activitatea de cercetare folclorică 
drept „un act de mare răspundere 
profesională, care implică o temeini
că informare şi documentare teoreti
că asupra locului şi elementului fol
cloric pe care îl urmăreşte, aceasta 
permiţîndu-i un punct de vedere 
exigent-critic, selectiv şi diferenţiat, 
în sesizarea şi aprecierea actului 
artistic autentic şi specific locului 
de origine; tradiţiile trebuie urmă
rite cronologic, de-a lungul vieţii 
individului.

Definind zonele folclorice, Corne
liu Dragoman ne furnizează informa
ţii preţioase: „specifice Mărginimii 
Sibiului sínt tradiţiile legate de făta
tul, alegerea, tunsul şi pornirea oilor 
la munte; obiceiuri de stînă, primul 
muls, coborîrea de la stînă sau 
transhumanta (în vremuri mai înde
părtate); în Ţara Oltului sínt: Plu
garul, Junii, Buzduganul, ieşirea la 
holde, şezătorile de toamnă; în Va

lea Hîrtibaciului, în general aceleaşi 
datini şi obiceiuri, dar cu unele in
fluente săseşti în anumite schiţe de 
organizare pe vecinătăţi (Nocrich, 
Alţîna, Vurpăr etc.) cu scopul în
trajutorării în diferite situaţii de 
viaţă. Valea Tîrnavelor prezintă in
dividualitate specifică din toate 
punctele de vedere, atît pe plan ma
terial cît şi spiritual (proprie ca
racterului reliefului: dealuri, şes, cu 
practici agricole diferite de regiunea 
montană); sub zona agricolă cuprin
să între Mărginimea Sibiului şi Tîr- 
nave aflăm, în afară de influenţele 
Zonelor limitrofe (preluate cu speci
ficul locului de origină), unele obi
ceiuri cu caracter local cum sínt 
Sînzîienele şi Butea. în ce priveşte 
populaţia de origine germană, din 
toate zonele folclorice, tradiţiile a- 
cestora sínt legate de diferitele e- 
tape de muncă: culesul viilor (Ba
lul strugurelui), serbările cîmpeneşti 
(maialuri), serbările din cadrul veci
nătăţilor sau cele legate de diferite 
cicluri ale vieţii".

După cum se poate vedea din a- 
ceastă sumară enumerare a tradiţii
lor folclorice, cercetătorul amator nu 
se poate „aventura" în investigaţii 
fără riscul de a rătăci, dezorientat, 
înregistrînd empiric eleţnentul fol
cloric pe care îl comunică mai de
parte, trunchiat, văduvit de bogăţia 
artistică integrală.

Profesorul Ion Albescu — un alt 
vechi şi pasionat cercetător (însoţit 
de alţi entuziaşti) a trudit ani de-a 
rîndul la cercetarea zonelor folclo
rice din judeţ, reuşind să adune o 
valoroasă colecţie de informaţii din 
domeniul obiceiurilor şi datinilor lo
cului. „Dacă am fi sprijiniţi mai 
mult de Comitetul judeţean de cul
tură şi artă şi de Casa judeţeană 
a creaţiei populare, cu mijloace de 
locomoţie, ma.gnetofoane, aparate de 
filmat, am putea asigura (animatori 
sínt) o largă reţea de cercetare pen
tru valorificarea filonului generos de 
tradiţii populare din judeţ, pentru

(Continuare în pag. a Il-a) 

GEORGE STOICESCU

Căminul grupului şcolar „Independenţa" din Sibiu, construit în anii din ur
mă, oferă elevilor condiţii optime de cazare

M-am certat cu feudalii
Vă spun deschis că ajunsesem  

la exasperare. Soacră-mea mă a- 
dusese în starea aceasta. La în
ceput m-am ales, cum e normal, 
doar cu peri albi. Pina la urmă, 
totul s-a soldat cu . . .  chelie. 
Aşa că mi-am luat lumea în cap. 
Şi unde să mă duc? Am plecat la 
Agnita. Auzisem că acolo, la 
Spitalul de adulţi, oamenii trăiesc 
cu multe secole în urmă. Cică 
s-ar afla în feudalism. Aha! — 
îmi zic, cavaleri, maniere. Ia să 
dau cel puţin o fugă pină la ei. 
Simplu ca bonjour. Cum ajung 
la intrarea în spital, doi vlăj
gani cu halebarde mă şi iau în 
primire.

— De unde vii, ___ ________
străine, şi pe ci
ne cauţi?

— Sínt de la 
ziar —  răspun
sei eu.

Ei fac mutre lungi. Mă gîn- 
desc să le spun altceva. Sínt un 
sol. Vin de departe la curtea 
prea puternicilor nobili din a- 
ceastă cetate.

— Aşa spune, drumeţule! A i ve
nit la domniile lor loan Gheor- 
ghiţă şi Dumitru Gorgan.

în sfîrşit, am pătruns în ceta
tea unde atotputernici erau cei 
doi mai sus pomeniţi. Am fost 
dus, spre surprinderea mea, în 
încăperile în care locuiau vasalii 
celor doi nobili. Eram, totuşi, foar
te îneîntat. Citisem mult despre 
manierele alese ale feudalilor. A- 
ici, printre supuşi, mă simţeam 
foarte bine. Mi-au vorbit frumos, 
m-au primit ca pe un oaspete. 
La prima vedere păreau fericiţi. 
Cercetîndu-i, însă, mai îndeaproa
pe, am citit pe chipurile lor tris
teţe. Unii erau c_u boccelele fă
cute, gata de plecare. Spuneau 
că i-au concediat excelenţele lor. 
Iar pe ceilalţi, care s-ar „răzvră
ti" — adică să aibă părerile lor 
şi mai ales întemeiate — i-ar paş
te acelaşi necaz. O doamnă cu 
faţa palidă, şi cu ochii plînşi stă 
retrasă într-un colţ. Mai marele 
castelului, loan Gheorghiţă, o 
insultase. îi adresase nişte vorbe 
triviale. Eu le-am aflat de la un 
alt supus, dar mi-e imposibil să 
le redau. Apostrofarea se petre
cuse deoarece excelenţa sa fu
sese deranjată cu nişte chestiuni 
minore.

Discuţiile, însă, ne-au fost în
trerupte, nu la mult timp, de cîn-

F o ile to n

tece de veselie. Excelenţele lor, 
chefuiau. Vă spun sincer că-mi 
cam pierise pofta să dau faţă cu 
ele. în vremea aceasta, în curtea 
cetăţii se auzi zgomot de căruţă. 
Excelenţa sa D. Gorgan pleca la 
băi cu familia. Se făceau pregă
tirile. Printre picioarele cailor o 
scroafă fugea să-şi apere purceii. 
Pasămite, din porunca distinşilor 
nobili, micile patrupede trebuiau 
vîndute unor oameni ai castelu
lui.

— A zis cineva ceva? — se 
auzi vocea răsunătoare a înaltu
lui diriguitor Gheorghiţă. Să în
drăznească a ni se arăta!

Toţi subalternii tremurau. Se 
— temeau să nu pă

ţească şi ej ca 
alţii, care fuse
seră nevoiţi să 

--------  ia calea pribe
giei.

— Să ne vină calul de foc! Noi 
şi familia noastră plecăm în vi
zită de curtoazie — reluă I. 
Gheorghiţă.

Asta voia să însemne că are 
nevoie de o maşină — a cetăţii, 
desigur ca să plece într-o că
lătorie, pe care noi, cei de astă
zi, o numim concediu. Şi calul 
de foc îi fu adus de îndată.

Supuşii stăteau smeriţi. Doamne 
fereşte să se  înfurie cei doi prea- 
puternici nobili!

Unul dintre numeroşii slujitori 
fu chemat la domnia sa D. Gor
gan. Să facă bine şi să deschidă 
punga pentru a-1 împrumuta cu 
nişte ţechini. Vorba vine, căci 
banii aceia n-avea de gînd să îi 
mai întoarcă vreodată. Să fi în
drăznit numai să îi ceară . . .

Văzînd asemenea maniere, nu 
m-a putut răbda inima. M-am re
pezit spre sălile de primire. Ci
tesc pe o uşă: loan Gheorghiţă, 
directorul spitalului. Pe alta: D. 
Gorgan, contabil şef.

Intru la primul. Mă ia drept 
un subaltern de-al său şi începe 
să' mă muştruluiască. Vine şi ce
lălalt şi-i sare în ajutor. Ne-am 
certat în regulă. Pînă la urmă, 
văzîndu-mi zdruncinate toate v e 
chile păreri despre frumoasele 
maniere ale feudalilor, am plecat. 
Mi-am zis că tot mai bine mă 
'mpac cu soacră-mea decît cu cei 
de la Spitalul de adulţi din A g
nita cu cei doi şefi.

MARIN n i ţ a
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că. totuşi, cercetarea ştiinţifică di
versificată nu se poate face decit 
folosind mijloace tehnice moderne 
indispensabile; în cazul asigurării 
unor asemenea modeste condiţii 
ne-am putea deplasa organizaţi in 
colective formate din: muzician, et
nograf, scriitor, coregraf, folclorist 
etc. care, împreună, am colabora la 
înregistrarea faptului artistic de tra
diţie surprins în toate ipostazele.“

*
In ceea ce priveşte producţia ma

terială de artă populară am încercat 
cîteva sondaje în secţiile de produc
ţie artizanală ale cooperativei „Arta 
Sibiului", unitate nou înfiinţată, cu 
profil specific, care desfăşoară o bo
gată activitate meşteşugărească şi 
ale cărei produse sínt exportate în 
mai tot continentul european, în 
S.U.A. şi America Latină, bucurîn- 
du-se de cele mai bune aprecieri, 
confirmate şi de multele premii cîş- 
tiqate la concursurile republicane 
UCECOM.

Cooperativa, reprofilată, manifestă 
preocupări valoroase pentru toate 
meşteşugurile populare: covoare cu 
motive româneşti la Sălişte şi Ră
şinari, ţesături cu alesături în 12 
centre de pe întreg cuprinsul jude
ţului, încrustări în lemn (miniaturi 
şi obiecte de uz casnic în mărime 
naturală, blidare româneşti sculptate 
şi camere săseşti pictate — minia
turi, furci româneşti sculptate şi 
furci săseşti pictate — miniaturi, 
icoane pe sticlă, copii după origina
lele  aflate în Muzeul Brukenthal, 
straie (cergi miloase) la Gura Rîului, 
obiecte de marochinărie cu motive 
naţionale româneşti şi săseşti etc. 
In toate secţiile au fost atraşi unii 
din cei mai valoroşi meşteri popu
lari, printre care recunoaştem multi 
din maeştrii bine cunoscuţi: Maria 
Spiridon şi Ana Vintilă (Avrig), 
Maria Hanzu, Raveca Conţ şi Maria 
Biad (Gura Rîului), Maria Peligrad 
(Sălişte), Oskar Somogyi, Altraut

Foith (Sibiu), Viorica Popescu (Ră
şinari), Robert Borger, Francisc 
Schlamp, Günther Veronici (Sibiu).

Vorbindu-ne despre perspectivele 
cooperativei, preşedintele Constantin 
Dumitrescu ne informează că „în a- 
nul următor vom înfiinţa noi secţii de 
ţesături-alesături pe Văile Hîrtiba- 
ciului şi Tîrnavelor, unde tradiţiile 
locale n-au fost încă valorificate; de 
asemenea, secţii de a.rta ceramicii în 
vechile centre (de mult dispărute) 
Agnita, Ocna Sibiului, Tilişca.

în general ne preocupă toate as
pectele artei populare urmărind în
deaproape — prin consiliul nostru 
artistic, unde au fost cooptaţi mulţi 
specialişti şi colectivul de creaţie 
al cooperativei — respectarea fidelă 
a autenticităţii plastice, evitînd sti
lizarea cu orice preţ. In ceea ce pri
veşte pregătirea schimbului de mîi- 
ne, care să preia meşteşugul vîrstni- 
cilor, calificăm la locul de muncă 
şi prin Şcoala populară de artă ti
nere şi tineri pentru covoare româ
neşti la gherghef".

Deplasarea la Şcoala populară de 
artă din Sibiu ne-a oferit confirma
rea strădaniilor susţinute care ca
racterizează pe profesorii Nicoleta 
Popovici, de la clasa ţesături-cusă- 
turi, şi sculptorul Ion Cărămidar, de 
la clasa de artă decorativă. Convor
birea, avînd loc în sala de expoziţie 
comună a celor două clase, a fost 
ilustrată cu vizionarea exponatelor 
deosebit de grăitoare — în ceea ce 
priveşte aportul şcolii la opera de 
valorificare a tradiţiilor genului — 
prin orientarea tematică, discernă- 
mîntul creator şi sîrguinţa în însu
şirea tehnicii populare a tinerilor 
(majoritatea din mediul rural), care 
peste doi ani vor fi asimilaţi de 
cooperativele meşteşugăreşti de spe
cialitate. Multe din lucrările clasei 
de ţesături-cusături au obţinut ani 
de-a rîndul premiul I la concursurile 
republicane şi internaţionale, prile
juind elevilor şi profesorilor satis
facţia datoriei împlinite şi a să- 
vîrşirii actului a.rtistic viabil.

*

Consemnînd cele de mai sus, nu 
avem pretenţia a fi abordat toate 
problemele specifice tratării şi ar
gumentării fenomenului complex al 
practicii artei populare. Ea incum
bă solicitudinea specialiştilor — în- 
tr-o acţiune coroborată — pentru sus
ţinerea concluziilor ce se desprind 
din analiza realităţilor care, singure, 
incită la reflecţii şi atitudini com- 
petent-profesionale, operativitate şi 
probitate ştiinţifică.

Din enumerarea succintă a cîtor. 
va tradiţii de largă circulaţie pe a- 
ria judeţului nostru — în sînul popu
laţiilor română, germană, maghiară 
— sesizăm cu uşurinţă cîmpul vast 
de cercetare a tradiţiilor folclorice, 
intuind rădăcinile adînc înfipte în 
glie, prin care ni se transmite seva 
vitalizantă a fiinţei noastre naţio
nale. De aceea, atitudinea fermă, 
combativă faţă de epigonii cercetării 
folclorice şi ai valorificării tradiţiilor 
populare trebuie să fie promptă, 
sancţionînd desuetudinea în prelua
rea bunurilor strămoşeşti care confi
gurează personalitatea spirituală a 
poporului nostru.

Noul an şcolar a înregistrat la 
diferitele discipline, predate la 
Şcoala populară de artă din Si
biu, un număr de 540 elevi din 
care, 190 sínt înscrişi în anul I. 
In fotografie: aspect din clasa 
chitară, unde eleva Karin Schu
ster, anul I primeşte primele no
ţiuni din partea profesorului 

Tancred Simionovici

H a n d b a l
D Í T Í z i a  B

Un a t a c a n t  e f i c a c e
Metalurgiştii din Copşa Mică şi-au 

adjudecat o preţioasă victorie pe 
teren propriu în faţa Minerului din 
Baia Mare. După un joc bun, con
dus cu competenţă de ploieşteanul 
Ştefan Purică, gazdele au învins cu 
21—16 (10—9). Cel mai eficace ju
cător al învingătorilor s-a dovedit 
Dăian, realizatorul a 9 goluri.

C în d  p o r t a r u l  n u - i  
a c a s ă . . .

Echipa feminină ' C.S.M.S. a cedat 
duminică la Reghin în faţa echipei 
Mureşul Tg. Mureş (terenul din Tg.

TELEVIZIUNE
10.00 Tele-şcoală' Ciclul matematică.
10.30 Ciclul limba română.
11.00 Curs de limba franceză (relua

rea lecţiei de luni).
11.30 Curs de limba engleză (relua

rea lecţiei de marţi).
12.00 TV pentru specialiştii din in

dustrie.
12.30 închiderea emisiunii de dimi

neaţă.
17.30 Pentru şcolari: „Cartea mea-i, 

fiule, o treaptă".
18.00 Telecronica economică. Cum se 

pot reduce cheltuielile materia
le de producţie.

18.30 Curs de limba germană.
19.00 Club XX — emisiune pentru 

tineret.
19.30 Telejurnalul de seară.
19,50 Buletinul meteorologic.

Publicitate.
20.00 Studioul de poezie: „Partidu

lui".
20.10 Muzică populară romanească.
20.25 Transfocator. Medicamentele. 
20,45 „Cele mai frumoase . . .  zece".

Invitatul emisiunii Nicolae Kir- 
culescu.

21.10 Avanpremiera.
21.25 Telecinemateca: „In amurg". 

Trei mari vedete ale ecranului 
francez Louis Jouvet, Michel 
Simon, Victor Francén.

23,05 Telejurnalul de noapte.
23,15 închiderea emisiunii.

MUZEE
Muzeul Brukenthal, Muzeul muni

cipal Mediaş şi Muzeul orăşenesc 
Agnita. Program de vizitare: orele 
11—17.

Muzeul tehnicii populare din Dum
brava Sibiului. Vizitarea se poate 
face zilnic, în afară de luni, între 
orele 10—17, în grupuri anunţate 
prealabil sau constituite la faţa lo
cului.

Se poate acţiona mai hotărît în 
fo losirea judicioasă a metalului

Preambul
la  d e s c h i d e r e a  
stagiunii muzicale

Zile hotarîtoare 
pentru viitoarea recolta

(Urmare din pag. I)

ducţie Valea Viilor? Luni, aici încă 
nu începuseră însămînţările. Nici mă
car cele 15 hectare cu secară masă ver
de n-au fost însămînţate, cu toate că, 
după cum spunea specialistul unită
ţii, Cornel Albuţiu, terenul era pre
gătit. „Ştiţi — zicea inginerul — oa
menii sínt la otavă". Oare să fi fost 
într-adevăr chiar aşa de greu de gă
sit doi cooperatori pe maşina de se 
mănat? De altfel nici recoltările nu 
sínt prea avansate. Din 55 hectare 
cu sfeclă de zahăr au fost recoltate 
22, iar din 78 hectare cu cartofi, 
abia 6. Inginerul Albuţiu motiva ră- 
mînerea în urmă a lucrărilor şi prin 
faptul că s-au recoltat 35 hectare cu 
porumb siloz. Nu ne-a spus însă n i
mic despre „geniala" idee de a re
colta manual întreaga suprafaţă în- 
tr-un moment cînd fiecare ceas, fie
care braţ de muncă sínt deosebit de 
preţioase. Dar şi mai năstruşnică ni 
s-a părut ideea inginerului de a tri
mite la secţie, 4 din cele 9 tractoare, 
cind unitatea nu avea teren pregătit

decît 45 hectare din cele 350 hectare 
ce urmează să fie însămînţate cu pă- 
ioase. Este adevărat că 5 tractoare 
arau. Ar fi avut însă ce să lucreze 
şi celelalte, teren eliberat existînd 
suficient.

O situaţie similară am întîlnit la 
C.A.P. Ruşi. Prin faptul că s-a întîr- 
ziat recoltatul plantelor premergă
toare (din 80 hectare cartofi au fost 
recoltate 15, iar la sfecla de zahăr 
recoltarea încă nu începuse) tractoa
rele nu aveau teren liber unde să 
are. Peste 100 de hectare au fost 
pregătite pentru însămînţări, dar ma
şinile au întîrziat să intre în teren 
deoarece la brigada din Veseud grîul 
n-a fost tratat din timp.

Nici la Ocna Sibiului ţăranii coo
peratori nu începuseră însămînţările. 
Consiliul de conducere al coopera
tivei întîmpină şi în prezent serioase 
greutăţi în mobilizarea forţelor de 
muncă şi a mijloacelor de lucru. Cu 
toate acestea, nu este sprijinit. în  
suficientă măsură. De acelaşi sprijin 
duc lipsă şi factorii de răspundere

de la C.A.P. Şeica Mare. Preşedin
tele cooperativei încerca să ne con
vingă că la dumnealor lucrările a- 
gricole se desfăşoară în ritm susţi
nut. Realizările de pînă acum însă 
nu confirmă acest lucru. Din 1 000 
de hectare prevăzute a fi însămîn- 
ţate cu păioase s-au realizat abia 205, 
din 109 hectare cu cartofi au fost re
coltate 10. Din 80 hectare cu sfeclă 
de zahăr nu s-a recoltat nimic. Unita
tea are la dispoziţie 27 tractoare, 6 
maşini de semănat. Lipseşte însă esen 
ţialul — mobilizarea forţelor şi or
ganizarea cît mai judicioasă a 
muncii.

Deficienţele semnalate trebuie în
lăturate cît mai urgent şi, prin mă
suri energice, să se dea impulsul 
cuvenit lucrărilor agricole de toam
nă. La aceasta trebuie să contribuie 
toţi lucrătorii din agricultura jude
ţului Sibiu. S3 nu se uite că rea
lizarea unei producţii bune de ce
reale în 1969 este determinată şi d:- 
respectarea timpului optim de însă- 
minţare.

Urmare din pag. 1
de organizare, de atenţie faţă de 
ceea ce se produce.

La turnătoria de fontă apar piese 
cu un conţinut ridicat de sulf şi 
fosfor, unele neregularităţi în masa 
pieselor datorită insuficientei posi
bilităţi de uscare a formelor, precum 
şi. din nerespectareă conţinutului 
şarjei de turnare, în ţimp ce la tur
nătoria de neferoase, din lipsa a- 
paratelor de măsură şi control nu 
se respectă temperatura de topire 
a aliajelor. Din aceste cauze o parte 
din piesele turnate sínt trecute la 
rebut, iar cele ce iau drumul pre
lucrării uneori nu sínt de calitatea 
cerută. De aici şi cele 10 reclamaţii 
înregistrate pînă în prezent.

Intrucît în balanţa economico-fi- 
naciară a unei întreprinderi un cu- 
vînt greu îl au şi consumurile spe
cifice, ne-am adresat inginerului 
Gheorghe Melinte, responsabilul gru
pei norme de consum. Din situaţiile 
pe care ni le-a pus la dispoziţie 
reiese că reducerea continuă a me
talului şi în special stabilirea unor 
norme de consum cît mai reale a 
fost şi este şi în  continuare o preo
cupare de seamă a lor. Amintim doar 
că faţă de normele aprobate la în
ceputul anului, în urma reanalizării 
consumurilor specifice de către co
lectivul uzinei s-au produs altele

mai mici, care in general, în urma 
introducerii lor, au fost respectate. 
Cîteva exemple. Pentru autovidan- 
jeuză era aprobat un consum total 
de 2,567 tone metal, din care 2,090 
tone laminate. în  urma propunerilor, 
acesta a fost redus la 2,500 tone me
tal total şi 2,040 tone laminate, rea- 
lizîndu-se numai 2,483 tong şi res- 
pectiv 2,021 tone. Asemenea redu
ceri au fost obţinute la multe pro
duse.

Dar, cu toate rezultatele obţinute, 
în respectarea consumurilor specifi
ce stabilite, sínt încă unele greutăţi. 
Acestea din cauză că în multe ca
zuri pentru confecţionarea unor pie
se sau subansamble nu se foloseşte 
materialul prevăzut, ci se pun în 
procesul tehnologic materiale peste 
cotele cerute. Aşa s-a întîmplat cu 
cornierul de 30X30X3 care fiind în
locuit cu altul de 4 milimetri gro
sime a dus la creşterea consumului 
de metal, cu ţeava de 20 şi altele. 
De la începutul anului cele 635 de 
derogări de la consumurile specifice 
şi cotele de materiale au provocat 
un cpnsum de 27 tone metal în plus 
faţă de normele stabilite.

Iată că la „Automecanica" Mediaş 
sínt încă rezerve, care folosite ar 
face ca întreprinderea să înregistre
ze succese şi mai bune în creşterea 
eficienţei sale economice.

Omul cîntă de cînd se ştie. 
Cîntul, deci muzica, a crescut 
o dată cu el de la sunetele abia 
articulate scandate în ritmul fi
resc al mişcării pînă la marile ca
podopere ale clasicismului, struc
turate în desăvîrşite forme arhi
tecturale şi apoi, mai departe, 
spre diversitatea stilistică şi de 
formă atît de contradictorie a 
veacului nostru. Aşadar muzica 
s-a născut din nevoia omului de 
a-şi exterioriza simţirea în ceea  
ce are ea mai intim, mai esenţial, 
din nevoia de a spune ceea ce 
simte dincolo de cuvinte şi ges
turi şi ceea ce acestea nu mai 
pot cuprinde. De aceea, muzica 
este mai ales o artă a expresiei, 
adresîndu-se sensibilităţii, lumii 
afective a personalităţii umane.

Se consideră în mod eronat că 
priceperea muzicii ar solicita nu 
ştiu cită instrucţie şi educaţie 
muzicală. Este, în parte, adevă
rat. Am văzut cîndva un docu
mentar cinematografic — nu ştiu 
cum îi zice şi de cine e făcut —  
din care mi-a rămas limpede în 
nffemorie o secvenţă ce înfăţişa 
un trib indian ascultînd în extaz 
un fragment dintr-o simfonie de 
Beethoven, fără a fi auzit vreoda
tă de ceea ce astăzi ştie şi un 
elev al cursului elementar: note 
muzicale, game, portative etc., şi

nici de marele maestru al muzicii
universale.

Singura condiţie a înţelegerii 
muzicii este apropierea sinceră 
de ea, fără idei preconcepute. De
sigur că ascultarea consecventă şi 
prelungită conduce spre dezvălui
rea a noi valenţe expresive şi 
emoţionale spre sesizarea unor 
valori tot mai profunde. Dar pri
mordială trebuie să fie însăşi 
plăcerea de a asculta muzică, de a 
ne lăsa desfătat auzul de frumu
seţea şi diversitatea imaginilor 
sonore, aşa cum contemplăm un 
tablou, urmărim o piesă de tea
tru sau ne lăsăm imaginaţia cap
tivată de paginile unei cărţi.

Deşi poate prea vagi şi gene
rale, aceste gînduri ne-au venit 
în minte acum cînd un afiş al 
fila.rmonicii sibiene ne anunţă 
deschiderea stagiunii de concerte 
1968/1969 cu un Festival Beetho
ven, ce cuprinde două din piscu
rile operei titanului: Concertul 
nr. 5 pentru pian şi Simfonia a 
IlI-a „Eroica" alături de care fi
gurează şi o primă audiţie: uver
tura Inaugurarea casei confirmînd 
faptul că literatura muzicală a tu
turor timpurilor poate oferi noi 
nestemate ce se  alătură cu a- 
ceeaşi strălucire şiragului deja 
scos la lumină.

T. TOHATI

A a t a ţ i e

Cupa municipiului 
Mediaş . . .  la Cîmpina

Sîmbătă şi duminică în oraşul Me
diaş a avut loc un concurs de na- 
taţie, organizat de către C.N.E.F.S. 
dotat cu „Cupa municipiului Me
diaş", la care »u participat înotători 
din cadrul asociaţiilor sportive Gaz 
metan Mediaş, Petrolul Ploieşti şi 
Petrolistul Cîmpina. în urma unor 
întreceri disputate victoria a revenit 
înotătorilor din Cîmpina, care au cu
cerit trofeul pus în joc.

Iată cîteva rezultate:
.50 m bras fete
1. Coico Daniela — Petrolul Plo

ieşti 48"
100 m bras fete
1. Covaci Liadore — Gaz metan 

Mediaş 1'29"5 
133 m mixt
1. Breckner Ingrid — Gaz metan 

Mediaş 2'il"
100 m bras băieţi 

1. Bodulescu Mihai — Petrolistul 
Cîmpina 1'24"6 

100 m spate fete 
1. Breckner Ingrid — Gaz metan 

Mediaş 1'29".
Acest concurs a dat posibilitatea a- 

sociaţiei sportive Gaz metan, cît şi 
celorlalte asociaţii de a-şi verifica 
componenţii echipelor, precum şi 
stadiul lor de pregătire.

TIMPUL
Soarele răsa«re la 6 h şi 06 m şi 

apune la 18 h şi 08 m. Vreme relativ 
frumoasă cu cerul schimbător. Izolat, 
la munte, va ploua. Vîntul va sufla 
potrivit, din sectorul vestic. Tempe
ratura minimă va fi cuprinsă între 
6 şi 8 grade, iar cea maximă va 
oscila între 19 şi 21 grade.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Tarzan, omul mai

muţă (orele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,00); VICTORIA: O fată ciu
dată (orele 9,00; 11,00; 13,30; 16,00; 
18,30; 21,00); TINERETULUI: Piramida 
zeului Soare (orele 10,00; 12,00; 14,30; 
16,30; 18,30; 20,30).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Viva Maria 
(orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 19,00; 
21,15); TINERETULUI: Onorabilul Sta
nislas, agent secret (orele 10,00; 16,30; 
18,30; 20,30); UNIREA: De trei ori 
Bucureşti (orele 10,00; 16,00; 18,00; 
20,00).

CISNÄDIE: POPULAR: El Dorado 
(orele 11,00; 14,00; 16,00; 18,00 şi 
20,00):

AGNITA: 8 MAI: Hocus-pocus
(orele 10,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Pentru cîţiva dolari în plus (orele
18.00 şi 20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: Eddie 
Chapman, agent secret (orele 17,00 
şi 19,00).

BAZNA-BÄI: Jenia, Jenicika şi Ka- 
tiuşa (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Noul locatar (o- 
rele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST-, 
Cu bărbaţii e o altă poveste (orele
17.00 şi 19,00).

Cadru din filmul Jenia, Jenicika şi Katluşa

RADIO
Buletine de ştiri: 5,00; 5,30; 6,00; 

6,30; 9,00; 11,00; 15,00; 18,00; 20,00; 
24,00; 1,00; 2,00 şi 4,00 (programul I); 
7,30; 8,30; 10,00; 12,00; 18,55; 21,00; 
0,55—1,00 (programul II).

Radiojurnale: 7,00; 8,00; 13,00; 16,00; 
19,00; 22,00 (programul 1); 14,00;
17,00 şi 23,00 (programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Moment 
poetic. „La culesul viei"; 9,30 — Ma
tineu literar. % Condiţia grafică a 
cărţii de literatură; 15,15 — Meri
diane; 17,15 — Odă limbii române. 
•  Omagiu lui Iorgu Iordan; 18,02 — 
Radiosimpozion; 20,05 — Ţării, ini
ma şi versul. Montaj de poezie con
temporană românească; 22,30 —
Moment poetic. Versuri de Tiberiu 
Utan (programul 1); 10,30 — Aripi

tinere. Cerc literar radiofonic pentru 
tineretul şcolar; 15,30 — Orizont 
ştiinţific; 18,30 — Pagini antologice 
din creaţia scriitorilor noştri. George 
Călinescu „Enigma Otiliei" (progra
mul II).

Muzică simfonică: 10,10; 11,25;
15,05; 18,20; 20,20 (programul I) 8,35
9,00; 9,25; 0,55; 12,15; 13,00; 13,19
14,08; 16,00; 17,50; 19,40; 19,50
22,27; 23,07 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 8,30
9,05; 11,05; 12,00; 13,20; 14,15; 14,50
15,30; 19,30; 1,05—-5,00 (programul I)
10,05; 11,30; 12,34 15,00; 16,15; 16,25
18,50; 24,00 (programul II).

Muzică populară: 10,30; 12,30; 14,00 
(programul I); 7,00; 8,00; 11,15; 13,30; 
15,48; 17,15; 19,00 (programul II).

Teatru radiofonic: 20,50 — Puşcu
liţa, comedie de Eugene Labiche 
(programul II).

I l

Balet aerian realizat de handbaliştii de la Independenţa, la semicercul Şcolii 
sportive din Sibiu, fază din campionatul judeţean

Mureş este suspendat) cu 13—16 
(5—8), datorită faptului qă în poartă 
a fost folosită o jucătoare de cîmp. 
Sibiencele au rămas fără o jucătoa
re specializată pe acest post, Far- 
caş părăsind lotul, iar Bretz fiind 
accidentată. După cum ne rela.ta 
antrenorul Fr. Monis, dacă poarta 
formaţiei pe care o pregăteşte ar 
fi fost apărată de o portăriţă, echipa 
ar fi ieşit victorioasă din confrun
tarea cu mureşencele. Aşa că 

Ne miră această situaţie. La echi
pe de rezervă sau de junioare nu 
este o asemenea jucătoare care să 
fie folosită în prima garnitură?

A d ec is  voinţa
In partida de handbal din cadrul

diviziei B, desfăşurată la Lovrin îm
potriva Ştiinţei, echipa textiliştilor 
cisnădieni a menţinut echilibrul la 
pauză (11— 11), dar a cedat în partea 
a doua în faţa voinţei deosebite de 
a învinge manifestată de localnici. 
Ajutaţi de un public entuziast a- 
ceştia au reuşit să cîştige partida 
cu 22—20. Cele mai multe puncte 
de la cisnădieni le-au înscris Stoica 
şi Simonis.

Ille Andrei coresp.

Nu-i bucurie mai mare in toamnă 
decît sentimentul culesului. Cu toate 
că primăvara fi vara acestui an a 
fost secetă cînd trebuia să plouă fi 
a plouat cînd trebuia sa fie soare, 
roadele, prin străduinţa muncitorilor 
de pe ogoare, sínt peste aşteptările 
noastre. De aceea, acum la cules,

Viorel Magheru, colegul lor de clasă. 
Şi Alin Ivan şi Constantin Opreau fi 
Bernard Broos au mărturisit că pen
tru a aduna opt coşuri de cartofi 
efortul nu-i de loc mare.

Dintre liceenii de la Ocna Sibiu
lui au fost recomandaţi, ca fiind cei 
mai harnici, Elena Bungărzan, Aniţa

(Q iiLeiid
trebuie folosite toate clipele de toam
nă prielnică recoltatului, pentru ca
nimic, absolut nimic, să nu se piar
dă. Iată de ce au poposit pe o- 
goare în acest anotimp plin de op
timism şi echilibru mii şi mii de 
tineri.

Dirid viaţă angajamentului reafir
mat în prezenţa conducătorilor de
partid şi de stat, cu prilejul aniver
sării a douăzeci de ani de la în
fiinţarea şantierului Bumbeşti-Livezeni, 
tineretul din . judeţul . Silţiu, alături 
de tinerii din întreaga ţară,' participă 
cu mult elan la rekoltaţul bogăţiilor 
ogoarelor.

La Sălişte, Agnita, Ruşi, Slimnic, 
Avrig, Dealul Ocnei, pe întreg jude
ţul Sibiu o parte din tineretul şco
lar se află în aceste zile pe ogoare, 
în practică. La Slimnic, am întîlnit, 
luni, 23 septembrie 32 de tineri din 
clasele a Xl-a ale Liceului nr. 3 Si
biu. De mai multe zile aceştia lu
crau la recoltatul cartofilor. Profe
sorul Gheorghe Ruga mi-a făcut cu
noştinţă cu Radu Şoima, Pavel Hila, 
Gheorghe Börtös, Tudor Raţiu şi al
ţii, care zi de zi sínt în frunte.

„La început ni s-a părut mai greu* 
— spuneau băieţii din Slimnic, pe 
care i-am vizitat în tabără, după 
programul de lucru. Scorul era 7—6, 
pentru că i-am găsit întreţinîndu-se 
intr-un serios meci de fotbal. An 
ţinut să-mi atragă atenţia că printre 
cei 77 de băieţi din clasa a Xl-a C 
a Liceului nr. 3 se află şi fotbalistul

Olteanu, loan Văcaru, Silvia Răulea 
şi alţii.

Ligia Şerbănuţ ne-a scris o fru
moasă însemnare din care reprodu
cem:

„La strînsul şi curăţatul cartofilor, 
al sfeclei de zahăr, al zarzavaturilor 
participă, alături de băieţi, şi fetele. 
Locuitorii Sibiului s-au obişnuit să le 
însoţească cu privirile, dimineaţa şi 
la întoarcere. In camioane trec spre 
ogoarele din Dealul Ocnei, Viile Si
biului-sau Şura Mică fetele cu zulufii 
în'.vini. Trec totdeauna ciulind.

Duminică, 22 septembrie, băieţii, de . 
la Slimnic şi Ruşi s-au întîlnit la 
Sibiu cu noi, cu fetele, şi s-au lău
dat care mai de care cu numărul de 
saci pe care i-au umplut".

Pentru mulţi sentimentul culesului 
produce adincă emoţie. Se află pentru 
prima dată la asemenea muncă Mulţi 
se bucură că au ocazia ca prin a- 
ceastă activitate concretă, practică, 
să înţeleagă mai bine sensul poezii
lor lui Coşbuc, Goga, Blaga.

De regretat că în această mare 
acţiune organizatorii Comitetului ju
deţean al U.T.C. Sibiu, secretarii de 
comitete U.T.C. din localităţi n-au 
trecut nici unul pe la aceştia, n-au 
organizat nici un fel de acţiune pe 
linie de organizaţie. Şi, după cum 
se exprimau şi tinerii, acestea erau 
necesare. Aşteptăm ca în zilele ce 
urmează aceste cerinţe să fie îm
plinite.

DUMITRU GEMENEL

’ ■a z i . . .__



Anul I, nr. 187 TRIBUNA SIBIULUI Pag. 3

LaRîul Vadului, printre muncitorii forestieri
Fenomene dăunătoare 
procesului de producţie

întreprinderea forestieră din Sibiu 
îşi desfăşoară activitatea pe toată 
raza judeţului, avînd 6 sectoare de 
exploatare a masei lemnoase, şi 3 
fabrici de industrializare a acesteia. 
Pe întreprindere, planul producţiei 
globale la sfîrşitul lunii august era 
realizat doar în proporţie de 98,7 la 
sută, iar la 20 septembrie planul de 
producţie al lunii indica o realizare 
de numai 61,5 la sută.

Am aflat că unul din sectoarele 
cu cele mai mari nerealizări din ca
drul I.F. Sibiu, este cel de la Riul 
Vadului. Ca urmare am făcut o v i
zită în acest sector, în unele din 
parchetele lui de exploatare. Aici 
am găsit într-adevăr o situaţie grea. 
Realizarea planului pe 8 luni n-a 
atins nici proporţia de 82 la sută. 
Contabilul şef al sectorului, ikihai 
Vlădescu, ne relata că aceste nerea
lizări se datorează lunii august cînd 
în urma ploilor au fost distruse dru
murile. Este vorba despre ca
lamităţi naturale, pentru care există 
acte în regulă: procese verbale, de
cizii etc.

Revenind la luna în curs, trebuie 
arătat că lucrurile stau parcă şi mai 
rău. Afirmăm aceasta pe baza situa
ţiilor prezentate de sector privind 
realizarea producţiei marfă. Din toate 
sortimentele care se  produc aici nu 
numai că la nici unul planul nu era 
la zi, dar la unele nu figurează 
nici o cantitate realizată.

De exemplu la sortimentul buş
teni fag pentru gater, din 1 152 m c  
cit trebuia să se obţină pînă la 15 
septembrie, s-au realizat doar 608 
m c. La aceeaşi dată, din planul lu
nii, la buşteni răşinoase pentru ga
ter era predată depozitului o canti
tate ce reprezenta mai puţin de 32 
la sută, la lemne de foc 16 la sută. 
Din lemnul de fag pentru celuloză 
şi buşteni fag pentru derulaj nu s-a 
realizat nimic.

Cu alte cuvinte sarcinile aici nu 
se realizează nici pe jumătate, deci 
într-o proporţie mult mai mare de
cit o reprezintă lipsa de muncitori. 
Să nu fie datorate aceste lucruri 
şi unor cauze de ordin subiectiv?

Am reţinut cîteva aspecte care, 
după părerea noastră, dăunează pro
cesului de producţie. în sectorul 
Rîul Vadului, o serie de maiştri nu 
erau prezenţi în parchetele de ex
ploatare. Ni s-a spus că sínt ple
caţi pentru recrutare de muncitori. 
Considerăm că acest procedeu nu 
este cel mai bun. Dacă anumit! func
ţionari din cadrul serviciilor func
ţionale ale întreprinderii pot face a- 
cest lucru, apoi maiştrii trebuie să 
rămînă la locul lor de muncă. Ei 
sínt cei care organizează şi conduc 
direct procesul de producţie. Acest 
lucru s-a simtit direct în parchetele 
de exploatare prin scăderea produc
tivităţii muncii. Tot de aici rezultă 
şi o serie de refuzuri, sortatorii ne- 
fiind supravegheaţi în  împărţirea pe 
diferitele sortimente sau nerespectîn- 
du-se procesul tehnologic. Refuzurile 
nu fac altceva decît să contribuie 
la încărcarea preţului de cost şi, 
bineînţeles, la diminuarea realizări
lor valorice.

Organizarea ştiinţifică a produc
ţiei şi a muncii nu se  prea face sim
ţită în acest sector. Deşi au existat 
unele studii, ele nu s-au concreti
zat, după cum nici în acţiunea de 
rentabilizare a sortimentelor buşteni 
răşinoase şi lemne de foc, cu toate 
că s-a întocmit un plan în acest 
sens, rezultatele nu indică nimic fa
vorabil.

Nici în ceea ce priveşte norma
rea tehnică a lucrărilor ce se exe
cută in exploatări nu s-a întreprins 
nimic. De pildă, cunoscut fiind că 
în întreprindere sínt o serie de uti

laje vechi, care nu mai dau randa
mentul necesar, dar care încarcă 
preţul de cost prin amortizarea cal
culată, s-au făcut o serie de propu
neri de casare a lor. In sectorul de 
care vorbim, încă din februarie şi 
martie s-a întocmit documentaţia de 
casare, dar întreprinderea nici pînă 
acum nu a soluţionat-o. De altfel, 
la nivelul întreprinderii, din propu
nerile de casare a diferitelor utilaje, 
care în majoritate au un grad de 
uzură ce depăşeşte 90 la sută — şi 
a căror valoare se ridică la  4,2 mi
lioane lei — s-au efectuat casări de 
numai 1,3 milioane, pentru restul 
continuîndu-se plata amortismentelor.

Vorbind despre fonduri fixe, tre
buie arătat că în depozitul final din 
gara Rîul Vadului se află un utilaj 
— circular pentru doage şi dulăpaşi, 
adus aici de circa 3 luni de zile de 
la Tălmaciu, dar încă nu a fost ins
talat. Şi dacă ne gîndim că cu aju
torul lui se puteau confecţiona du
lăpaşi din deşeuri, a căror valoare 
este de 380 lei m c în loc de 161 cu 
cît se vînd ele ca lemne de foc, ne 
dăm seama că din cauza anumitor 
neglijenţe întreprinderea totuşi 
pierde.

La depozitul din gara Rîul Vadu
lui operaţiunile de încărcare şi des
cărcare nu sínt la un grad de me
canizare corespunzător. Aici se sim
te nevoia unui bolinder pentru în
cărcarea buştenilor. Terenul este  
foarte accidentat, cînd plouă se face 
un noroi de nu mai pot intra ma
şinile pentru descărcat. Şeful depo
zitului a cerut, prin referat, anu
mite amenajări ale terenului şi răm- 
pilor de încărcare şi descărcare, dar 
încă nu s-a mişcat nimic.

Am arătat cîteva din deficienţele 
manifestate la sectorul de exploatare 
Rîul Vadului. Ele se pot însă gene
raliza la fiecare din unităţile I.F. 
Sibiu, deoarece situaţia realizării sar
cinilor de plan se prezintă nefavo
rabil la nivelul întregii întreprinderi.

In judeţul nostru sínt foarte pu
ţine întreprinderi care nu se înca
drează în ritmul normal de desfăşu
rare a activităţii economice. De a- 
ceea, comiteUil de direcţie, întregul 
colectiv, va trebui să găsească cele  
mai operative şi eficiente măsuri ca
re să ducă la ieşirea din acest im
pas, in aşa fel' incit pînă Ta 'sfîfşî- 
tul anúlüf să poată raporta realiza
rea tuturor indicatorilor de plan.

Intr-o discuţie pe care am avut-o 
cu tovarăşul Virgil Dobrotă, direc
torul întreprinderii forestiere Sibiu, 
dînsul s-a arătat entuziasmat de con
diţiile de viaţă şi trai ale muncito
rilor forestieri. „Cabanele sínt foarte 
frumoase, au cazarmamentele nece
sare. Unele au aspectul unor vile". 
Şi a avut dreptate. Intr-adevăr, ca
banele forestiere au un aspect ex 
terior foarte plăcut. Poate că şi 
condiţiile oferite de întreprindere au 
fost la început excepţionale. Să nu 
uite însă pădurarii vechiul proverb 
românesc: „Nu există pădure fără 
uscături". Şi iată de ce. In raidul 
întreprins de noi prin cîteva guri 
forestiere din sectorul Rîul Vadului, 
am găsit mulţi muncitori care parcă 
abia au aşteptat sosirea noastră pen
tru a-şi arăta nemulţumirile. Care 
sínt acestea, ce  cauze au, le vom 
dezvălui în materialul de faţă. Dar 
să le luăm pe rînd. Să începem cu 
sectorul Rîul Vadului.

făină de porumb, slănină, piept afu
mat, salam etc. Aprovizionarea sec
torului forestier din Rîul Vadului 
se face o singură dată pe săptă- 
mînă. Vinerea. Dacă atunci coope
rativa Tălmaciu, n-are alimentele ce
rute prin notele de comandă de că
tre gestionarii din gurile forestiere, 
trebuie să treacă iarăşi o săptămînă 
pentru ca alimentele cu pricina să 
fie solicitate din nou şi primite.

Si acum ceva despre orarul de 
deschidere a magazinelor de la gu
rile forestiere. Vinerea se aduce aici 
marfă şi deci unităţile trebuie să 
fie deschise prin excelentă. Aşa se 
întîmplă lucrurile poate şi dumini
ca şi lunea. Marţea însă e zi de de
contare. Toţi gestionarii pleacă la 
Tălmaciu, în acest scop. Miercuri au 
zi liberă. Joi, nefiind localnici, so
sesc la slujbă (nu toti) mai tîrziu. 
Vineri înainte de masă sínt ocupaţi 
cu preluarea mărfii. Practic, deci, 
magazinele sínt deschise două-trei

existe cineva care să le facă curăţe
nie şi mîncare.

La cabana Iacob, cabaniere sínt 
Gheorghiţa Mit şi Elena Vlădean. 
Dacă în dormitorul îngrijit de Gheor- 
ghita Mit paturile erau curate şi 
există o ordine perfectă, nu se poa
te spune acelaşi lucru şi de aspec
tul dormitorului în care curăţenia 
o face Elena Vlădean. E adevărat 
că măturase în  ziua respectivă pe 
jos, dar paturile, în majoritatea lor, 
erau fără cearşafuri, acoperite doar 
cu păturile. Am întrebat-o unde sínt 
cearşafurile. Ne-a răspuns că toc
mai atunci le-a luat de pe pat pen
tru a le spăla. Altele n-are pentru 
schimb. Unele paturi n-au cearşa
furi deloc. Oare să nu fie necesare, 
tovarăşe maistru Victor Popescu? 
Dumneata, cînd vii obosit de la lu
cru, dormi într-un pa,t fără cearşa
furi? Noi nu credem. In nici unul 
din dormitoare n-am găsit dulapuri 
în care muncitorii să-şi poată ţine

Condifiile de viafă şi de muncă nu 
pot şi nu trebuie să fie lăsate 

pe planul al doilea
La magazinul de alimente de la sec

tor este gestionar Gheorghe Rebe- 
gel. Muncitorii se plîng de el şi pe 
bună dreptate, căci se poartă mo
rocănos, înjură, aduce în magazin şi 
distribuie oamenilor alimente alte
rate. Nu putem înţelege cum nici 
pînă astăzi gestionarul acesta n-a 
înţeles faptul simplu că el este acela 
care e pus acolo pentru a sta la 
dispoziţia muncitorilor şi nu invers. 
„Maestrul" Rebegel, nu este local
nic. De aceea în  ziua de luni vine 
la magazin abia la ora 12. Şi nu-1 
ia nimeni la rost. Am fost infor
maţi, de asemenea, că odată inten
ţionase să trimită o ladă cu peşte 
la Băişoara (în satul natal unde are 
gestionar pe ginerele său). Carnea 
o dă de cele mai multe ori salaria
ţilor de la spital . . .  Să fim bine 
înţeleşi. Nu sintern împotrivă ca, 
atunci cînd are de unde, să distri
buie carne şi la salariaţii spitalu
lui, dar unitatea fiind la dispoziţia 
muncitorilor forestieri, aceştia din 
urmă trebuie să aibă prioritate. Se 
vede treaba că cei de la cooperati
va din Tălmaciu, nu-şi fac conştiin
cios datoria pentru aprovizionarea 
cu alimente a sectorului forestier. 
Numai aşa se explică faptul că la 
gurile forestiere ajunge uneori mîn
care alterată, brînză amară şi că u- 
nele alimente de strictă necesitate 
lipsesc cu desăvîrşire. E vorba de

zile pe săptămînă. De ce? De ce 
oare cooperativa de consum din Tăl
maciu, nu trimite marţea, camionul să-i 
transporte pe gestionari la locul lor 
de muncă, după ce au decontat? 
Are vre-un interes conducerea a- 
cestei unităţi de desfacere să le dea 
liber gestionarilor toată ziua de 
marţi? Nu se gîndeşte că poate toc
mai în acel moment un muncitor 
sau mai mulţi şi-au terminat ali
mentele? ,

Am vizitat şi cîteva cabane fores
tiere, aşa zisele „vile". Primul po
pas l-am făcut în gara Rîul Vadu
lui. Aici sosesc, transportate de ca
mioane şi tractoare, lemnele din vîr- 
ful muntelui. Sortatorii au aici or
ganizat într-o cabană un dormitor. 
N-au însă cabanieră. Aceasta şi-a 
dat demisia. „Curăţenie ne facem 
singuri, pe rînd" — ne-a mărturisit 
muncitorul loan Popescu. Sub un 
acoperiş, afară, şi-au amenajat o la
viţă lungă pe care servesc masa. 
Deşi era ora 14,30 încă nu făcuse 
nimeni curăţenie. Tovarăşul Gheor
ghe Matache, locţiitor al secretaru
lui organizaţiei de bază P.C.R. ne-a 
mărturisit că în curînd va fi anga
jată o cabanieră. Ar fi bine, căci 
într-o astfel de situaţie, cînd mun
citorii lucrează ziua întreagă, ba 
chiar şi noaptea, cînd vin vagoane 
la incărcat, e absolută nevoie să

unele lucruri. De aceea borcanele 
cu alimente fac obiectul unor ade
vărate expoziţii în  geamuri.

La „Izvorul mielului" lucrurile 
stau ceva mai bine. Cabanierele 
Eugenia Lupu şi Victoria Popescu 
menţin o curăţenie perfectă. Nu a- 
celaşi lucru se poate spune despre 
cabana de la Lotrişor. Aici caba
niera Rada I. Maria, cînd am ajuns 
noi, tocmai gătea mîncare pe plita 
din dormitor unor muncitori sosiţi 
de curînd. Nici ea nu avea haine 
de schimb pentru paturi. Magazinul 
mixt de la această cabană era în
chis. La acest necaz s-a adăugat şi 
faptul că unii muncitori nu-şi ridi
caseră încă alimentele. I-a salvat 
gestionarul Nicolae Nedelcu de la 
Izvorul mielului. Dar acesta avea 
toate alimentele necesare în afară 
de pîine şi făină de porumb.

In urma raidului întreprins la cî
teva guri forestiere din sectorul Rîul 
Vadului, am ajuns la concluzia că 
se mai manifestă încă multă nepă
sare fată de condiţiile de cazare şi 
viată ale muncitorilor forestieri de 
aici.

Întreprinderea forestieră Sibiu, 
Uniunea judeţeană a cooperativelor 
de consum şi toate părţile intere
sate trebuie să ia de urgentă mă
suri pentru ca muncitorii de la gu
rile de exploatare să aibă create 
condiţii optime de muncă.

Mustării ş i miros de pastrama

Cu cît mai repede, cu atît mai bine...
Pentru a reda o imagine a prezen

tei organizaţiei de partid în secto
rul de exploatare forestieră Rîul Va
dului vom pleca de la analiza, pe 
scurt, a problemelor dezbătute de co
muniştii acesteia în adunarea gene
rală din august. Pe ordinea de zi 
a figurat un singur punct: „Informa
re privind realizările în producţie 
pe cele şapte luni ale anului — 
referent Mihai Croitoru, şeful sec
torului.

O primă observaţie: caracterul ad
ministrativ al materialului — astea 
au fost sarcinile de plan, atît s-a 
realizat, atît nu, se impune să mai 
facem cutare şi cutare. Şedinţa, de
sigur, nu s-a încheiat aici. Discuţiile 
s-au diversificat atacînd şi proble
me specifice muncii politice. Printre 
altele a fost criticată activitatea şl 
atitudinea necorespunzătoare faţă de 
muncă a gestionarilor de parchet Si-

mion Boca şi Matei Mit: asigurarea 
tuturor punctelor de exploatare cu 
membri de partid (în primul rînd la 
parchetele „Iacob", „Pîrăul cailor", 
„Floarea"): asigurarea unei legături 
permanente între biroul organizaţiei 
şi membri (lucru important, ştiut 
fiind faptul că parchetele se află la 
mare distantă unul de altul); perma
nentizarea oamenilor la locul de 
muncă (fără prea multe propuneri 
concrete). Pe lîngă acestea însă în 
planul de măsuri s-au înserat şi lu
cruri ca: „Să se realizeze planul de 
producţie pe trimestrul III şl IV“, 
„Amplasarea masei lemnoase şi crea
rea de stocuri pentru anul viitor", 
„Organizarea brigăzilor complexe", 
„Asigurarea de furaje pentru boii şi 
caii folosiţi la tras lemne". In le 
gătură cu „realizarea planului de 
producţie. . . “ nu se vede ceea ce 
va face organizaţia de partid folo-

Laudă mîinilor 
înnobilate de muncă

I
íü

Frumosul acesta românesc care 
se numeşte tară, are darul de a 
transmite pretutindeni spre om 
respectul înnobilării. Aceasta nu 
numai prin liniştea şi siguranţa 
pe care vremurile noi le-au aş
ternut peste case şi oameni, dar 
şi prin ciudata îmbinare a for
melor de relief, conformaţie geo
logică şi geografică ce  dă locu
rilor personalitate. Reporterul în
registrează lacom, ori de cite ori 
are ocazia, aceste frumuseţi, că
rora li se adaugă frumosul din 
faptele oamenilor. Poate că, puse 
toate laolaltă — frumuseţea na
turii, bogăţia şi frumosul creat 
de om — alcătuiesc împreună 
priveliştea încîntătoare în fata. 
căreia rămînem clipe întregi spre 
a o admira. Ne place întotdeau
na să scriem despre oameni, des
pre faptele lor. E o plăcere daf 
torată muncii. Căci nu poate fi 
nimic, mai măreţ decît această în 
cleştare a omului cu natura, a- 
ceastă permanentă luptă pentru 
frumos şi pentru mai bine. Cînd 
mecanicul drujbar Dumitru Ppr- 
şega a terminat la Vatra Dornei 
cursul de calificare, cunoştea de
ja tainele muncii din pădure. Un 
lucru nu-1 ştia însă. Că va tre
bui să lucreze pe Valea Lotri-

oarei. Dar în ziua cînd delegatul 
întreprinderii sibiene s-a depla
sat acolo, tocmai în nordul Mol
dovei (sínt necesari şi preferaţi 
oameni pricepuţi în munca lem
nului) după muncitori, Dumitru 
(are 20 ani) a acceptat fără şo
văială. Apoi s-a gîndit o zi în
treagă cu teamă. „Dacă am făcut 
vreo prostie? N-ar fi fost mai bi
ne să lucrez aici, aproape de 
casă? Ce fel de oameni or fi prin 
părţile acelea?“ A  sosit în Valea 
Lotrioarei seara, pe la ora 21. 
In cabana forestieră „Izvorul mie
lului" se vedea doar o lumină 
slăbuţă. „Poate că n-au venit în
că oamenii de la muncă" — i-a 
zis tractoristul care-1 transportase 
pînă aici. Abia cînd a intrat în 
încăpere şi-a dat seama că se în
şelase. în  jurul mesei erau aşe
zaţi vreo 4 bărbaţi cu fetele su- 
rîzînde, iar alţi trei stăteau pe 
paturi. i

La salutul cu „bună-seara", pe 
care-1 adresase timid stăpînilor 
dormitorului, i-a răspuns loan 
Lăcătuş, şi el pădurar de peste 
10 ani. Apoi cabaniera Eugenia 
Lupu i-a aşternut patul cu cear
şafuri curate şi albe ca zăpe-da 
Prietenia dintre „copilul" druj

bar Dumitru Purşega, loan Lăcă
tuş şi Dumitru Tănase a început 
odată cu zorile acelei zile de 
august . . .  De atunci au trecut 
aproape două luni şi sentimentele 
lor s-au întărit. De pe vîrful mun
telui maramureşenii trimit cu fu- 
niculare buştenii de brad, fag sau 
stejar, iar Dumitru Purşega şi co
legii săi de echipă, care ii aş
teaptă în vale, îi aranjează în 
elegante stive, de unde tractoriş
tii îi transportă la depozitul de 
la gară. Şi Gheorghe Matache, 
loan Popescu şi Teodor Berta, 
stivuitori la depozitul Rîul Va
dului de la gurile de exploatare 
îi cunoaşte pe tăietorii de lem
ne după felul lemnului, după ca
litatea lucrului. Pe unii dintre ei 
i-am cunoscut şi noi. Am stat de 
vorbă cu tinerii Nicolae Hadrea 
şi Constantin Voinea. Apoi i-am 
văzut lucrînd . . .  Avem o deose
bită admiraţie fată de oamenii a- 
ceştia care, de dimineaţă pînă 
seara, muncesc aici în pădure şi 
ne place să vedem mîinile lor pu
ternice, înnobilate de muncă. 
Este, dacă vreţi, în aceasta o si
guranţă, o mîndrie şi un respect 
adresat oamenilor, frumosului din 
faptele şi realizările lor . . .
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sindu-se de forme adecvate. Ultime
le trei chestiuni, de asemenea ne- 
sustinute de acţiuni specifice, se su
prapun unor atribuţii ale conducerii 
administrative. Fără do&r şi poate că 
interesul faţă de bunul mers al pro
ducţiei trebuie să primeze. Parale
lismul respectiv însă nu face altceva 
decît să îngroaşe reziduurile forma
lismului, care uneori se mai face 
simţit în activitatea unor organiza
ţii.. Din cele discutate la şedinţa 
despre care vorbim; unele au prins 
contur material, fiind aplicate. Al
tele însă vor mai face, probabil, o- 
biectul multor adunări de acum în 
colo, dacă vor fi ataca-te din acelaşi 
unghi de vedere. Să ne referim la 
problema permanentizării oamenilor 
la locul de muncă. La data cînd am 
văzut parchetul Lotrişor, din unspre
zece lucrători, citi sínt necesari bri
găzii, erau, nici mai multi, nici mai 
puţin decît trei. Mecanicul de a-ici, 
Vasile Telebuş, ne spunea că se în
tîmplă destul de des ca să nu aibă 
cu cine lucra (în acest caz stă şi 
el) cîte doUă-trei zile. „Cauzele pen
tru care nu sínt oameni, spunea dîn
sul — eu nu le ştiu. Vin şi stau ce 
stau apoi pleacă. Producţia stă pe 
loc". Să spunem că mecanicul nu cu
noaşte cauzele acestei situaţii (deşi 
unele sínt destul de evidente), dar 
biroul organizaţiei, comitetul de par
tid pe I.F., sindicatul şi conducerea 
întreprinderii ar trebui să le ştie. 
Cabana în care locuiesc muncitorii 
nu oferă nici pe departe condiţii co
respunzătoare: rufăria de pat se con
fundă uşor cu duşumeaua (există fe
meie angajată pentru treaba aceas
ta), murdărie pe jos şi pe pereţi, 
nu există un cazan de fiert rufe (în- 
tr-unul particular se fierb lături pen
tru porcii nu ştiu cui, emanînd in 
dormitor un miros insuportabil). Am 
putea enumera şi altele: caravana 
cinematografică nu şi-a ma.i făcut a- 
paratia prin aceste locuri din tim
puri „imemoriale" (specificăm că 
drumul permite accesul respectivu
lui autovehicol). Un radio ar fi o bi
nefacere. Cîteva cărţi alese cu price
pere şi date celor din „Lotrişor" cre
dem că n-ar supăra pe nimeni. Dim
potrivă.

Cauze pentru care la anumite par
chete e criză de mină de lucru sínt. 
Ele însă trebuiesc cunoscute şi stîr- 
pite. Cine să facă acest lucru? Cre
dem că organizata de partid are ob
ligaţia de-a hotărî şi acţiona. Cre
dem că intervenţia ei energică poa
te înlătura situaţia arătată, mai ales 
cînd sínt lezate interesele produc
ţiei. (Notăm în paranteză că ceva a- 
semănător am găsit şi la alte parche 
te).

O problemă ce se cere de ase
menea rezolvată, deoarece afectează 
condiţiile de muncă şi viaţă ale

muncitorilor din sectorul Rîul Va
dului: asigurarea transportului per
soanelor care vor să plece sîm- 
bătă seara acasă la familii, pen
tru a se întoarce lunea diminea
ţa. Pînă în prezent s-a făcut prea 
pujin în această direcţie. Oamenii 
nu pot fi privaţi de satisfacerea unei 
asemenea cerinţe fireşti. Propuneri 
din partea organizaţiei de partid 
s-au făcut. Dar cu nişte propuneri 
rezolvate doar pe jumătate . .

O altă latură a muncii, lăsată pe 
planul al doilea este însăşi, munca 
politică. „Activităţi educative nu 
prea s-au făcut. N-am avut timp — 
spunea Gheorghe Matache, locţiito
rul secretarului — pentru că ne-am 
ocupat mai mult de producţie".

Oa.re poate fi ruptă educaţia de 
muncă? Sigur, nu. Problemele de pro
ducţie conţin implicit probleme e- 
ducative. Numai o neînţelegere le 
poate separa. Şi să luăm cîteva lu
cruri simple şi uşor de realizat. Ga
zeta de perete a sectorului este de
parte de funcţia ce, în general, i se 
atribuie.' Aflăm aici patru citaţii pen
tru comisia de judecată, purtînd pe 
ele data de 4 iunie. A ceste citaţii 
puteau fi afişate în alt loc. Dacă 
nu, atunci „gazeta" să fie transfor
mată în afişier. Patru muncitori da
torează ceva bani întreprinderii pen
tru nişte alimente. Este clar că da
toriile trebuie achitate. Nu se gă
sea altă cale de rezolvare? Să fi 
fost oare necesară scoaterea lor din 
producţie pentru o zi? (Patru inşi, 
egal patru zile). Nu ştim ca I.F. să 
stea chiar aşa de bine cu folosirea 
fondului de timp.

N-ar fi rău poate ca în comitetul 
de partid să fie analizată activitatea 
comisiei de judecată. De asemenea 
ar fi binevenită, într-o adunare gene
rală a organizaţiei de bază, o dezba
tere pe teme etice, cuprinzînd şi cen
zurile celor patru „pîrîti" (In şedin
ţa din 24 septembrie s-a discutat 
„Organizarea parchetelor pentru a- 
nul 1969" — referent, tehnician Ilie 
Gulean. Poate îşi găsea loc pe ordi
nea de zi şi ceva educativ).

Spuneam intr-un loc că la piche
te un aparat de radio, o carte, sínt 
rarităţi. Ziarul „Tribuna Sibiului" 
este complet necunoscut şi, nu-i d; 
mirare, pentru că chiar foaia volan
tă a întreprinderii, „Aurul verde", 
n-a ajuns pînă aici (S-a trimis un 
singur exemplar pentru tot sectorul 
— 17 puncte de exploatare).

Nu negăm existenţa obiectivă a 
unor greutăţi în desfăşurarea acti
vităţilor organizaţiei de bază. Sínt 
însă multe lucruri ce pot fi rezol
vate. Neglijarea acestora cauzează 
deficiente în procesul de producţie, 
Comitetul de partid pe LF. ar tre 
bui să intervină. Cu cit mai repede, 
cu atît mai bine.

Toamna acestui an, cu roadele pă- 
mîntului, cu belşugul de fructe şi 
legume, cu struguri dulci şi must 
mult, oferă oamenilor de pe melea
gurile judeţului nostru satisfacţia 
hărniciei şi bucuria rezultatelor ei 

In peisajul urban şi rural au apă 
rut tradiţionalele crame şi mustări 
în care oamenii sínt atraşi de deco 
rul de trestie şi vită de vie, de mi 
rosul îmbietor de pastramă şi alte 
specialităţi gastronomice la grătar.

La Porumbacu de Jos, mustăria 
este amenajată chiar la marginea şo
selei şi trecătorii se opresc aci la 
o pastramă cu mămăligu tă stropită 
cu must servit direct de la robinetul 
teascului.

La Şeica Mare, la  Tălmaciu, Avrig, 
Ocna Sibiului, Bazna, Agnita s&u la 
Dumbrăveni, unde lucrătorii ogoare
lor se  pregătesc pentru tradiţionala 
sărbătoare a recoltei, mustăriile con
stituie un preambul.
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Topitoria de in Cîrţa
judeful Sibiu

angajează:
— şef serviciu contabilitate.
Condiţii de studii şi vechime conform H.C.M. 1053/960. 

Asigurăm locuinţă la bloc.

1:1. S. „LIBERTATEA” Sibiu
str. Tg. Finului nr. 12 

angajează urgent:
•  ajutori maiştri ţesători
•  lăcătuşi mecanici

Informaţii la serviciul O.N.M. 
telefon 21 46 30, interior 293

IIIII

T - a . p.L  M e d ia ş
angajează de urgenţă:

•  3 CONTABILI
•  1 TEHNICIAN CONSTRUCTOR
•  1 ŞEF SERVICIU CONTABILITATE

1g întreprinderea de legume şi fructe Sibiu |
pune la dispoziţia populaţiei, prin toate unităţile de desfacere 
a legumelor şi fructelor din judeţ, orice cantităţi de fasole 
verde, ardei gras, vinete, gogoşari, castraveţi proaspeţi, bulion 
şi castraveţi muraţi de calitate superioară Ia preţuri oficiale

avantajoase

II
I

Uzina „Automecanica” Sibiu
angajează de urgenţă:

— sculeri matriţeri
Informaţii suplimentare se dau la serviciul personal al uzinei,

telefon 1 50 90

C a s a  d e  e co n o m ii  
şi co n sem n a ţiu n i

informează pe cei interesaţi că depunerile sau comple
tările de sume pe libretele de economii cu dobîndă şi 
cîştişuri în autoturisme, necesare participării la traee- 
rea la sorţi pentru trim. IV. 1968, SE POT EFECTUA 
PÎNĂ LA DATA DE 30 SEPTEMBRIE a.c. IN 

CLUSIV.

De asemenea, pînă la data de 30 septembrie a.c. inclu
siv, unităţile C.E.C. EMIT LIBRETE DE ECONOMII 
PENTRU CONSTRUIREA DE LOCUINŢE, care 
dau dreptul titularilor să participe la tragerile la sorţi 

pentru ultimul trimestru al anului.
în afara cîştigurilor în autoturisme şi bani pe care le 
acordă Casa de economii şi consemnaţiuni, prin trageri 
la sorţi, titularii libretelor de economii cu dobîndă şi 
cîştiguri în autoturisme, ca şi titularii libretelor de eco
nomii pentru construirea de locuinţe, beneficiază şi de 
avantajele generale ale păstrării banilor la C.E.C.: 
GARANTAREA DE CĂTRE STAT A SUMELOR 
DEPUSE, ACESTEA FIIND RESTITUITE ORI- 
CÎND, la cererea depunătorilor, păstrarea secretului 
privind numele depunătorilor şi operaţiunilor efec
tuate, scutirea de orice fel de impozite şi taxe a cîşti

gurilor şi dobînzilor, etc.

în trep rin d erea  d e e le c tr ic ita te  Sibiu
angajează de urgenţă:

© un inginer mecanic în specialitatea construc
ţii de maşini, cu vechime de 5 ani în funcţie 

•  economişti principali 
© contabili principali

informaţii suplimentare se pot primi de la serviciul per
sonal din I.E. Sibiu str. Uzinei nr. 7

Fac schimb de proprietate: teren şi casă familială plus dependinţe, 
doresc similar. Sibiu str. Ipătescu nr. 85 — Cîndea.
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ac tu a l i ta tea  in t e r n a ţ io n a la
Discursul

tovarăşului Cornel iu Mă nes cu 
la deschiderea celei de-a X X III-a  
sesiuni a Adunării Generale a O.N.U.

N ew  York 24 — Corespondentul Agerpres, N icolae Ionescu, trans
mite: In prezenta reprezentanţilor celor 124 de state membre, marti 

, după-amiază a avut loc la Palatul Naţiunilor Unite din N ew  York 
deschiderea oficială a celei de-a 23-a sesiuni a Adunării Generale a 
Organizaţiei Naţiunilor Unite. Şedinţa inaugurală a fost deschisă de 
preşedintele sesiunii precedente, ministrul afacerilor externe al Ro
mâniei, Corneliu Mănescu. El a rostit în Adunarea Generală o cuvîn- 
tare care a fost urmărită cu viu interes de delegaţi.

„Sesiunea a XXIl-a, ale cărei lu
crări s-au încheiat ieri — a spus 
vorbitorul — a hotărît — pentru 
prima dată — să acorde preşedinţia 
acestui înalt forum unei ţări apar- 
tinînd comunităţii socialiste, Româ
nia. Delegaţiile statelor membre au 
fost de acord în aprecierea că a- 
ceastă alegere este o expresie a ne
cesităţii ca toate statele, indiferent 
de regiunea geografică din care fac 
parte sau de sistemul social-politic, 
să participe cu drepturi egale la 
funcţionarea ş i îndrumarea activită
ţii Naţiunilor Unite, aducînd contri
buţia specifică a personalităţii lor, 
şi reprezintă, totodată, o recunoaş
tere a rolului ţărilor socialiste pe 
arena mondială şi în activitatea. Or
ganizaţiei.

Statele socialiste au promovat la
O.N.U. numeroase idei şi iniţiative, 
dintre care unele se numără astăzi 
printre realizările de seamă ale 
Naţiunilor Unite. Aportul ţărilor so
cialiste la acţiunile privind abolirea 
sistemului colonial, negocierile de 
dezarmare sau promovarea princi
piilor cooperării economice interna
tionale, ca şi în  alte domenii, a lăr
git şi întărit substanţial activitatea 
Organizaţiei, multiplicîndu-i legături
le cu procesele lumii contemporane.

Indisolubil ataşată ideii construirii 
unei societăţi capabile să asigure 
valorificarea plenară a înţelepciunii 
şi energiei poporului şi înflorirea 
multilaterală a personalităţii umane, 
în care crede în mod nestrămutat 
şi pentru realizarea căreia îşi con
sacră neabătut forţele sale, România 
acţionează în acelaşi spirit la Na
ţiunile Unite.

Fundamental pentru căutarea în 
comun de soluţii problemelor care 
ne preocupă este respectul reciproc, 
cîntărirea obiectivă şi cu bună cre
dinţă a argumentelor, urmărirea 
perseverentă a rezultatelor.

Cred că tocmai datorită străduin
ţelor conjugate ale statelor şi a 
luării în considerare a unor propu
neri de îmbunătăţire a prevederilor 
sale a putut fi elaborat Tratatul de 
neproliferare menit să constituie un 
prim pas pe calea dezarmării şi să 
reprezinte pn punct de plecare în 
direcţia eliminării pericolului de răz
boi şi, în pjimul rînd, a primejdiei 
nucleare. Devenind o condiţie a 
supravieţuirii omenirii, dezarmarea

se transformă într-un obiectiv a că
rui înfăptuire merită consacrarea 
energiilor tuturor statelor".

Vorbitorul a făcut în continuare 
o trecere în revistă a transformări
lor survenite în lume după cel de 
al doilea război mondial şi a sem
nificaţiei acestora, subliniind că in
tensificarea preocupărilor în direcţia 
sprijinirii eforturilor proprii ale sta
telor în curs de dezvoltare pe plan 
economic şi social se impune ca un 
obiectiv deosebit de actual al Orga
nizaţiei Naţiunilor Unite. Soluţiona
rea acestei probleme cardinale, le 
gate de însăşi existenţa materială a 
popoarelor şi de aspiraţiile lor fun
damentale de a se bucura de con
diţii demne de viată, a spus vorbi
torul, ar fi mult înlesnită de elimi
narea surselor de încordare care 
persistă în diferite regiuni ale glo
bului.

„Pacea este indivizibilă: datoria de 
a o apăra şi întări este universală.

Existenţa unor conflicte ca cel 
din Vietnam şi Orientul Mijlociu a 
arătat ce pericol reprezintă menţi
nerea îndelungată a unor focare de 
tensiune, la rîndul lor generatoare 
de noi pericole pentru omenire.

Pentru statornicirea unui climat 
de încredere şi cooperare, care să 
elibereze omenirea de primejdiile şi 
consecinţele dezastruoase ale răz
boaielor, este astăzi mai necesară 
ca oricînd mobilizarea acţiunilor tu
turor statelor, ale tuturor guver
nelor.

Destinderea internaţională, indis
pensabilă pentru organizarea unei 
păci durabile în lume, constituie un 
proces neîntrerupt de identificare a 
domeniilor de interes general şi a 
căilor de dezvoltare a cooperării paş
nice între naţiuni, prin concertarea 
acţiunilor tuturor statelor — mari 
şi mici — în condiţii de egalitate, 
pe baza respectării personalităţii şi 
demnităţii fiecărei naţiuni, prin lua
rea în considerare a intereselor fie
cărui popor.

Cu tăria unei necesităţi obiective 
se impune în relaţiile dintre state 
respectarea principiilor consacrate în 
Cartă — independenţa şi suverani
tatea naţională, egalitatea în drep
turi, neamestecul în treburile inter
ne. A ceste principii reprezintă ce
rinţe fundamentale care întruchipea-
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Ajutorul substanţial al Crucii Roşii 
pentru Biafra

•  Reprezentanţii Crucii Roşii internaţionale de la Lagos 
anunţă că echipele de ajutor, acponînd în regiunile care au 
avut de suferit de pe urma ostilităţilor din Nigeria, distri
buie săptămînal populaţiei 300 de tone de alimente şi medi
camente. Personalul Crucii Roşii existent pe teritoriile con
trolate de trupele federale se ridică în prezent la 140 de per
soane. Crucea Roşie dispune de 200 de vehicule, tţei avioane 
„DC-4“ de transport, precum şi cîheva vase maritime.

Reuniunea observatorilor pentru Nigeria
•  Observatorii invitaţi de către guvernul federal nigerian 

să urmărească desfăşurarea operaţiunilor militare în Nigeria 
au avut luni o reuniune sub preşedinţia generalului, Yaku- 
bu Gowon. Cei patru observatori sínt generalul Henry A- 
lexander (Marea Britanie), Arthur Raab (Suedia), Milroy (Ca
nada) şi Nils Goran’ Gussing, reprezentantul Organizaţiei 
Naţiunilor Unite.

în cadrul reuniunii s-a stabilit ca în zilele următoare ob
servatorii să plece în zonele unde se desfăşoară operaţiile 
militare între trupele federale şi cele biafreze.

Vizita Şahinşahului Iranului la Moscova
•  La invitaţia Prezidiului Sovietului Suprem şi a guver

nului sovietic, la 24 septembrie la M oscova a sosit într-o 
vizită oficială Şahinşahul Iranului, Mohamed Reza Pahlavi. 
La aeroport, înaltul oaspete a fost întîmpinat de Nikolai Pod- 
gornîi, preşedintele Prezidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
şi de A lexei Kosîghin, preşedintele Consiliului de Miniştri.

Şedinţa Comitetului Executiv al C.A.E.R.
0  La 24 septembrie, la Moscova s-a deschis a 36-a şedinţă 

a Comitetului Executiv al Consiliului de Ajutor Economic 
Reciproc. La şedinţă participă vicepreşedinţi ai guvernelor 
ţărilor participante la C.A.E.R.: Bulgaria T. Ţolov, Ce
hoslovacia — F. Hamouz, R.D.G. — G. W eiss, Mongolia — 
D. Gombojav, Polonia — P. Jaroszewicz, România — E. Dră- 
gănescu, Ungaria — A. Apró, U.R.S.S. M. Leseciko. La şedin
ţa Comitetului Executiv participă de asemenea, A. Grlicikov, 
membru al Vecei Executive Federale a R.S.F. Iugoslavia.

Şedinţa Comitetului Executiv se desfăşoară sub preşedin 
ţia reprezentantului R.P. Ungare, A. Apro, vicepreşedinte al 
Guvernului Revoluţionar Muncitoresc Ţărănesc Ungar.

Discursul televizat al premierului francez
•  Primul ministru francez, Couve de Murville, a vorbii 

luni seara la televiziunea franceză, abordînd diferite proble
me de politică internă şi externă.

El a arătat că guvernul francez nu intenţionează să schimbe 
actuala sa linie politică în domeniul internaţional. Referin- 
du-se la problemele valutare, Couve de Murville şi-a expri
mat convingerea că francul nu va fi devalorizat.

Apoi, el s-a ocupat de aspectele principale ale actualităţii 
interne franceze, şi anume situaţia financiară, mişcarea sin
dicală şi problemele învătămîntului.
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ză năzuinţa popoarelor ca în viaţa 
internaţională să domnească legea  
şi încrederea între naţiuni, consti
tuind armătura pe care se pot cons
trui în epoca noastră relaţii trainice, 
bazate pe stima reciprocă, între toa
te statşle.

Este o datorie a fiecărui stat mem
bru, indiferent de mărimea sa, de a 
conlucra pentru a conferi vigoare 
Organizaţiei Naţiunilor Unite, pentru 
ca ea să-şi îndeplinească în mod 
eficace rolul ce îi revine în înfăp
tuirea destinderii, în dezvoltarea 
cooperării între naţiuni.

Organizaţia noastră trebuie să o- 
fere un cadru în care toate statele 
lumii, fără deosebire de sistemul lor 
social sau de concepţiile lor filozo
fice, să-şi aducă în mod nemijlocit 
contribuţia la însănătoşirea, vieţii in
ternationale. Faptul că pînă în  pre
zent nu au fost restabilite drepturile 
legitime la O.N.U. ale Republicii 
Populare Chineze, al cărui loc şi 
rol în viata internaţională sínt in
contestabile, şi că o serie de alte 
state sínt menţinute în afara sa, 
afectează opera întreprinsă de Or
ganizaţia noastră, lipsind-o de a- 
portul activ al popoarelor din aceste 
ţări."

După ce a mulţumit grupului de 
state din Europa răsăriteană care 
au desemnat candidatura României 
la preşedinţia celei de-a XXII-a se
siuni a Adunării Generale, statelor 
aparţinînd celorlalte grupuri geogra
fice pentru spiritul de cooperare de 
care au dat dovadă, înlesnind astfel 
exercitarea mandatului încredinţat şi 
a exprimat sentimente de înaltă con
sideraţie . fată de secretarul general, 
U Thant, Corneliu Mănescu a spus 
în încheiere: „România, care partici
pă cu încredere şi interes la Naţiu
nile Unite, va continua să sprijine 
Organizaţia Naţiunilor Unite — pe 
măsura posibilităţilor ei şi pornind 
de la principiile pe care şi le-a pus 
la baza politicii sale externe —  fiind 
convinsă că acesteia îi revine un rol 
sporit în nobila operă de dezvoltare 
a cooperării între naţiuni, de fău
rire a unei lumi a păcii şi încre
derii între state".
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Conferinţa ţârilor 
nenucleare

Cuvîntul delegatului român
Geneva 24 (Agerpres). — In Comisia a Il-a a Conferinţei ţărilor nepose- 

toare de arme nucleare — care discută problema folosirii energiei nucleare 
In scopuri paşnice — a luat cuvîntul delegatul român, Mircea Rebreanu.

„Tratatul de neproliferare a arme
lor nucleare — a spus vorbitorul 
— stabileşte pentru statele partici
pante un ansamblu de obligaţii de 
foarte mare însemnătate în vederea 
folosirii de către toate naţiunile a 
energiei nucleare în scopuri paşnice. 
Traspunerea în  viaţă a acestor obli
gaţii constituie o cerinţă de cea mai 
mare importantă şi actualitate. Cea 
mai mare parte a popoarelor lumii 
este angajată într-un proces conti
nuu şi susţinut de dezvoltare, în- 
chinîndu-şi eforturile satisfacerii as
piraţiilor de bunăstare şi progres 
economic şi social. Mai mult ca ori
cînd ştiinţa joacă un rol din ce în 
ce mai determinant în dezvoltarea 
economică.

Realizările ştiinţei şi tehnicii nu
cleare îşi aduc o contribuţie impor
tantă în această privinţă, ponderea 
lor neputînd fi supraevaluată. De 
aici şi preocuparea tuturor statelor 
de a beneficia de roadele acestor 
ştiinţe, prezente şi esenţiale aproape 
în toate domeniile de activitate.

Consumul crescind de energie ce
rut de ritmul economic general în  
România face necesară atragerea re
surselor nucleare în balanţa ener-

Întrevederea  
A. Dubcek-

V. Kuzneţov
Praga 24 (Agerpres). — Agenţia 

CTK anunţă că la 23 septembrie 
Alexander Dubcek, prim-secretar al 
C.C. al P.C.C., l-a primit la sediul 
Comitetului Central al P.C.C., la 
Praga, pe V. Kuzneţov, reprezentan
tul guvernului U.R.S.S., membru al 
C.C. al P.C.U.S., deputat al Sovie
tului Suprem al U.R.S.S., prim-loc- 
tiitor al ministrului afacerilor exter
nei Au fost discutate Sntr-o atmosfe
ră sinceră, tovărăşească probleme 
politice actuale.

getică. Studiile efectuate prevăd 
construirea în viitorul apropiat a 
unei prime centrale nuclearo-electri- 
ce care să permită pregătirea indus
triei şi cadrelor în vederea realiză
rii unui program de dezvoltare a 
energeticii nucleare. Evaluările ac 
tuale arată că spre anul 1980 peste 
10 la sută din totalul energiei elec
trice produse în România va fi de 
origine nucleară. Un astfel de pro
gram solicită pentru oricare tară, pe 
lingă eforturile materiale ce le ab
soarbe, o justă îmbinare a partici
pării industriei proprii cu colabora
re internaţională, o dezvoltare cores- 
punzătoare a cercetării pentru a-i 
susţine, ţinînd seama de progresele 
ce se întrevăd în acest domeniu.

Dreptul fiecărui stat de a folosi 
energia nucleară în scopuri paşnice 
este de nedespărţit de dreptul său 
suveran la dezvoltarea economică in
dependentă şi face partea integrantă 
din atributele suveranităţii şi inde
pendentei suverane.

Nivelul atins de ştiinţa, tehnica 
şi tehnologia nucleară pe plan mon
dial, stadiile deosebite de dezvol
tare atinse de diferitele ţări, nece
sităţile stringente în abordarea utili
zărilor paşnice ale energiei nucle
are, implicaţiile şi complexitatea a- 
cestor activităţi, impun cu necesi
tate o susţinută cooperare pe plan 
internaţional.

Această colaborare trebuie pusă 
pe baze temeinice de natură să cree 
ze o certitudine pentru fiecare stat 
şi pentru comunitatea internaţională 
să-şi poate dezvolta activităţile nu
cleare paşnice nefrînat, nestingherit 
şi în condiţii de egalitate deplină.

Permiteţi-mi ca în încheiere — 
spus Mircea Rebreanu — să sub
liniez importanţa colaborării între 
toate statele şi, îndeosebi, răspun
derea particulară ce incumbă ţărilor 
nucleare în reuşita transpunerii în 
viaţă, în litera şi spiritul lor, a pre 
vederilor tratatului de neproliferare 
a armelor nucleare şi, prin aceasta, 
în crearea condiţiilor necesare pen 
tru folosirea energiei nucleare numai 
pentru scopuri paşnice spre satis 
facerea năzuinţelor de progres şi 
pace ale omenirii".

Delegaţia P. C. R. în Italia

Omagiu adus 
martirilor antifascişti

Roma 24 — Corespondentul Ager
pres, N. Puicea, transmite: Delegaţia 
Partidului Comunist Român, condusă 
de tovarăşul Virgil Trofin, membru 
al Comitetului Executiv, al Prezidiu
lui Permanent, secretar al C.C. al
P.C.R., care face o vizită în  Italia 
la invitaţia C.C. al P.C.I., a depus 
marti dimineaţa o coroană de flori 
la Mauzoleul de la Fosse Ardeatine 
închinat martirilor ucişi de nazişti, 
în anul 1944. Membrii delegaţiei au

adus un omagiu martirilor italieni 
păstrînd un moment de reculegere.

Delegaţia P.C.R. a fost însoţită de 
deputatul Antonello Trombardori, 
erou al Rezistentei din Roma, şi de 
deputata Caria Caponni, reprezentînd 
Asociaţia naţională a familiilor ita
lienilor martiri. A  fost prezent, de 
asemenea, ambasadorul României la 
Roma, Cornel Burtică.

La prînz, delegaţia P.C.R. a pără
sit Roma plecînd spre Ferrara.

Vizita delegaţiei de spe
cialişti români în Franţa

Paris 24. — Corespondentul Ager
pres, Al. Gheorghiu, transmite: De
legaţia de specialişti români, con
dusă de Iosif Banc, vicepreşedinte al 
Consiliului de Miniştri al Republicii 
Socialiste România, şi-a continuat v i
zita în sudul Franţei.

In regiunea industrială Vauvert 
(departamentul Gard), au fost vizita
te Uzinele de conserve Libaron şi 
Uzinele de ţevi şi conducte din ma
se plastice Wavin, după care dele
gaţia a luat cunoştinţă de modul de 
funcţionare a sistemului de desecări 
de la Souteyranne. în  departamen
tul Herault, oaspeţii români s-au in
teresat de amenajarea litoralului 
Languedoc (Russillon). Ei au vizitat 
staţiunea turistică modernă în curs 
de construcţie de la Grande Motte. 
Membrii delegaţiei au fost întîm- 
pinaţi de senatorul Jean Bene, pre
şedintele Consiliului general al de
partamentului Herault, preşedinte al 
Societăţii de amenajare departamen
tală, — Sadh.

Continuîndu-şi călătoria, oaspeţii 
români au vizitat, de asemenea, ba
rajul pentru irigaţii de la Salagou, 
precum şi noua facultate de ştiinţe 
şi litere de la Montpellier.

Sîmbătă seara, Bernard Vaugon, 
prefectul regiunii Languedoc-Rusil- 
lon, a oferit un dineu în cinstea 
oaspeţilor români.

Au mai fost vizitate, de aseme
nea, staţiuni turistice şi culturale 
din Delta Rhonului (La Camargue), 
precum şi lucrările de construcţie 
ale autostrăzii internationale din 
Provence.

Călătoria în sudul Franţei a de
legaţiei române s-a încheiat cu vizi-

ALCHIMIE IN PIAŢA COMUNA
In prezent, venitul mediu al agricul

torului din ţările Pieţei comune este cu 
o treime mai mic decit cel al munci
torului industrial. Trecind printr-o se
rioasă criză de desfacere a produselor 
agrare, soluţia sporirii producţiei agri
culturii pentru îmbunătăţirea situaţiei fi
nanciare a celor care lucrează in a- 
ceasţă ramură este exclusă din capul 
locului. Cum poate fi deci ridicat ve
nitul mediu al agricultorului din C.E.E. 
fără a recurge la soluţia subvenţiilor 
— iată marea problemă a politicii a- 
grare comune a cărei rezolvare se pune 
de urgenţă in următoarele luni. In cercu
rile comunitare se consideră că, dacă 
nu va fi găsită cit mai repede o solu
ţie in acest domeniu problema agricul
turii în C.E.E. ar putea să se transfor
me in material explozibil, ameninţător 
pentru întregul edificiu comunitar.

Actualul sistem al subvenţiilor in a- 
gricultura celor şase a dus la o sporire 
artificială a producţiei, fără să fie luată 
in consideraţie crearea unui echilibru 
între posibilităţile de consum şi cele de 
desfacere. Drept rezultat, au apărut im
portante stocuri de produse care nu-şi 
mai găsesc cumpărători, deşi, prin sis
temul subvenţiilor ele sínt plătite de 
contribuabilii din C.E.E.

Dorinţa nedeclarată a experţilor agri
coli de la Bruxelles şi a celor şase mi
niştri ai agriculturii ar fi eliminarea 
micilor exploatări agricole pentru a crea 
prin concurenţă drum liber marilor în
treprinderi, care să-şi poată asigura ve
nituri permanente şi să-şi adopteze pro
ducţia la necesităţile de consum, elimi- 
nîndu-se astfel sistemul împovărător al

ploatări agrare, a început să se îndo
iască de perspectivele realizării planului 
său.

Pe de altă parte, actualul sistem al 
subvenţionării agriculturii a dezlănţuit 
serioase nemulţumiri în rîndurile parte
nerilor comerciali ai Pieţei comune. Ar
gentina, Irlanda, Danemarca şi alte ţări 
sínt vădit îngrijorate de efectele intro-

C om entariu  extern
subvenţiilor. Pină in prezent, acest drum 
s-a dovedit impracticabil. Micii agricul
tori şi-au apărat cu înverşunare drep
turile, iar miniştrii agriculturii, din mo
tive politice, n-au curajul înfruntării 
„frontului verde“ pe teren deschis. Ei 
au evitat pină acum să aprobe aşa-nu- 
mitele măsuri raţionale privind introdu
cerea preţurilor de intervenţie şi de co
rectare.

Chiar şi iniţiatorul acestei „reforme 
de structură“ a agriculturii, comisarul 
C.E.E. pentru problemele agrare, Sico 
Mansholt, care a preconizat fuzionarea 
micilor intre prinderi, sau mai degrabă 
eliminarea lor prin crearea de mari ex-

ducerii diferitelor ordonanţe menite să 
împiedice exportul de produse agrare 
către C.E.E. Consecinţele înfăptuirii pie
ţei agrare comune se fac puternic re
simţite şi în alte domenii economice, 
lmpiedicînd ţările terţe de a desface 
produse agrare în zona C.E.E., acestea 
sínt lipsite de fondurile necesare cumpă
rării de bunuri industriale. Astfel, sis
temul rigid al barierelor comerciale din 
Piaţa Comună dă implicit o lovitură in
dustriei din cele şase state.

Nu fără ironie sínt privite aceleaşi 
concepţii care prevăd împovărarea con
sumatorilor cu suprapreţuri la produ
sele agrare drept soluţie de ridicare a

veniturilor in agricultură. Stocurile ar 
creşte vertiginos, iar consumatorul va 
trebui să plătească de două ori: ca con
tribuabil, pentru subvenţionarea noilor 
stocuri şi ca consumator.

In ochii opiniei publice din ţările 
Pieţei comune, politica actuală agrară 
şi chiar soluţiile preconizate se prezintă 
ca un paradox social. In timp ce în 
multe zone ale lumii milioane de oa
meni sínt subalimentaţi, importante 
stocuri de produse agrare, deja plătite 
prin sistemul subvenţiilor dar nevindute, 
iau calea distrugerii.

Dacă în anul trecut cota de distru
gere a unor sorturi de zarzavaturi a 
fost în Belgia şi Franţa de numai 1 la 
sută, anul acesta cantităţi considerabile 
de zarzavaturi au fost aruncate. In Ita
lia au fost distruse mii de tone de ci
trice, plătite şi ele din fondurile co
mune. In R.F. a Germaniei, cu toate 
că „munţii de unt“, şi ei subvenţionaţi, 
ar putea să găsească drum spre consu
matorii nevoiaşi, sistemul rigid al po
liticii agrare continuă să creeze situaţii 
paradoxale.

Găsirea unei soluţii echitabile, atît 
pentru consumatori, cit şi pentru agri
cultori, este atît de complicată incit în 
cercurile de la Bruxelles străduinţele ex
perţilor şi perspectivele acestora sínt 
comparate, cu cele ale alchimiştilor de 
descoperire a „pietrei filozofale“.

C. VARVARA

Finalul 
Conferinţei 
U. N. E. S .  C. O.
penfru Asia

Tokio 24 (Agerpres). — La Tokio 
şi-a încheiat lucrările Conferinţa re
gională pentru Asia a U.N.E.S.C.O. 
la care au participat 39 de delegaţi 
din 19 ţări ale continentului. In 
urma celor şase zile de dezbateri, 
conferinţa a adoptat 14 rezoluţii care 
preconizează o intensificare a rolu
lui U.N.E.S.C.O. în această parte a 
lumii. Ele recomandă, printre altele, 
înfiinţarea unor institute de cerce
tări în diferite ţări ale Asiei, pre
cum şi dezvoltarea învătămîntului 
tehnic şi de specialitate. Se prevede, 
de asemenea, formarea unei asocia
ţii a Universităţilor din Asia care 
să faciliteze studierea problemelor 
tineretului şi învătămîntului pe baze 
regionale. Totodată, se pune accent 
deosebit pe rolul U.N.E.S.C.O. în 
conservarea şi păstrarea valorilor 
arhitectonice din Asia.

tarea lucrărilor efectuate de Socie
tatea Canalului provensal —  şi cu 
examinarea unor maşini agricole ex 
perimentale realizate de institutele 
de cercetări agricole regionale, spe
cializate în lucrări de terenuri iri
gate.

Marţi dimineaţa, delegaţia de spe
cialişti români, condusă de tov. Iosif 
Banc, s-a întors cu avionul în ca
pitala Franţei urmînd să-şi continue 
programul în regiunea pariziană.

Una din cele mai noi construcţii ridicate la Tokio în ultimii ani

În tîln irea  lui 
6h. Rădulescu  

cu personalităţi 
colum biene

Bogota 24 — Corespondentul A- 
gerpres, V. Oros, transmite: La 23 
septembrie, conducătorul delegaţiei 
guvernamentale române, Gheorghe 
Rădulescu, vicepreşedinte al Consi
liului de Miniştri, însoţit de alti 
membri ai delegaţiei, s-a întîlnit cu 
ministrul afacerilor externe a Co
lumbiei, Alfonso Lopez Michelson, 
şi cu ministrul dezvoltării economiei 
nationale, Hernando Gomez Otalora. 
în aceeaşi zi, grupele de lucru alcă
tuite din experţi au iniţiat întîlniri 
cu omologii lor columbieni în vede
rea studierii concrete a modalităţi
lor de dezvoltare a schimburilor co
merciale, a cooperării economice şj 
tehnice între România şi Columbia. 
In cursul întîlnirilor s-au făcut ex 
puneri asupra posibilităţilor de coo
perare economică ale României, pri
mite cu interes de miniştrii colum
bieni.

Noua constituţie 
provizorie 
a Irakului

Bagdad 24 (Agerpres). — La 
Bagdad a fost dată publicităţii noua 
constituţie provizorie a Irakului, 
care a intrat în vigoare începînd 
de la 21 septembrie a.c. Actuala 
constituţie înlocuieşte pe cea pro
vizorie elaborată în 1954. In faţa 
Republicii Irak, se spune în consti
tuţie, stă sarcina edificării unui sis
tem economic care va fi orientată 
spre colaborarea între sectorul so
cial şi. cel particular. Potrivit noii 
constituţii statul garantează proprie
tatea personală, care poate fi expro- 
piată numai în cazul cînd acest lu
cru este reclamat de interesele sta
tului.

Constituţia recunoaşte drepturile 
naţionale ale arabilor şi kurzilor în 
cadrul unui stat irakian unit, liber
tatea cuvîntului şi a presei în limi
tele legilor în  vigoare. Autoritatea 
supremă în ţară aparţine Consiliului 
Comandamentului Revoluţiei care 
alege pe preşedintele tării, numeşte 
şi desemnează pe primul ministru şi 
pe membrii guvernului, coordonează 
activitatea forţelor armate.

0 rezo lu ţie  a  Comi
tetului sp ecia l O.N.U. 
pentru decolonizare

N ew  York 24 (Agerpres). — Corni- 
tetul special O.N.U. pentru decolo 
nizare (Comitetul celor 24) a adop
tat cu 19 voturi pentru şi patru 
abţineri (S.U.A., Marea Britanie. 
Italia şi Australia) o rezoluţie tare 
condamnă Portugalia pentru folosi
rea bombelor cu napalm şi pregăti
rile în vederea folosirii substanţelo: 
defoliante şi gazelor toxice împo- 
triva membrilor mişcării de eliberare 
din Guineea portugheză. Comitetul 
cere secretarului general al O.N.U. 
să ia toate măsurile necesare în ve
derea întocmirii unui studiu şi să 
prezinte un raport asupra folosirii 
larmelor de exterminare în masă şi 
toate celelalte aspecte ale războiu
lui colonial. Se face apel, de ase
menea, către toate statele de a în
treprinde tot ce le stă în putinţă 
pentru a împiedica folosirea arme
lor de exterminare în masă in răz
boiul dus de trupele coloniale por
tugheze în Guineea portugheză. 
t
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